
ŽIDOV
CIJONISTE!

Početak je nove godine ulazak u nov period

našega rada. Jedna od najpresudnijih i najviših za-

daća što su pred nama jest

ORGANIZOVANJE PRIKUPLJANJA SEKALIM

Rezultati rada za šekel u upravo minuloj godini

ne mogu da zadovolje. Tek je maleni broj zemalja

izvršio eno, što se moralo da očekuje. Većina je

ostalih zemalja zatajila, jer se valja da se kaže

u organizovanje akcije nije uložilo dovoljno energija

i brižljivosti. Ovaj propust tangira i oslabljuje misao

jedinstva Organizacije, koju šekel predstavlja i sim-

bolički i realno, ruši ugled Organizacije, jer se njeni

pristaša broje na osnovu podataka 0 raspačarim

šekaliih, umanjuje snagu Organizacije, njenu sposo-

bnost za čin, jer je šekel osnovica njenih financija.

A ako Je tačno, da se sav trud i mar utrošio u radu

za ostale grane pokreta valja da se iznovice naglasi;

Rad za šekel nije ništa manje važan od

akcija za djelo izgradnje u Zemlji samoj. Jer

šekel je osnovica Organizacije, a Cijonistička

je Organizacija fundamenat palestinskoga

djela.

Naročita zgoda poziva na naročit trud u nare-

dnoj godini. U augustu 1927. bit će 30 godina što je

osnovana Cijonistička Organizacija na prvom kon-

gresu u Baselu. Pozivljerao Vas, sumišljerici, da ovu

godišnjicu učinite manifestne jom veličine i snage

naše organizacije. Organizacija je u kratko vrijeme

iz malenih začetaka porasla do velike svjetske insti-

tucije. Pobrinite se, da Cijonistička Organizacija

bude na dan svoj trideset-godišnjice jača i veća nego

što je ikad bila. Dokažite svojim predanim radom

za židovsku nacionalnu misao volju židovskoga na-

roda, da u današnje! ostvari ideal otaca svojih.

SUMISLJENICI!

Akciori, Komitej proklamovao je na po-

sljednjoj sjednici, da se nedjelja, koja počinje

2. novembra, na godišnjicu Balfourove dekla-

racije, učini naročitom i isključivom nedjeljom

šekela.

Od 2. do 8. novembra treba da se sve

cijonističke organizacije posvete

sasvime raspača vatiju šekela. U tom,

toliko kratkom, periodu treba da se

sistira rad za druge fondove i institu-

cije. Svaki cijorista, i onaj, što je inače u službi

kojega fonda našega, valja da se posvema posveti

šeKelskoj kampanji. Sve raštrkane i mnogostruko

decentralizovane energije treba da se koncentrišu

ida se.
— sakupljene navrnu na ovaj veliki cilj:

raspačavanje šekela medju masama židovskoga na-

roda, pridobivanje novih organizovanih cijonista,

jačanje i učvršćivanje organizacije.

CIJONISTE!

Opominjerno Vas, da izvršite što ste dužni! Bal-

fourova nedjelja neka bude početak nove radne go-

dine! A godina 5687 neka se završi velikim i gordim

kongresom, koji će biti veličajnim svjedokom jedin-

stva, snage i požrtvovanja cionističkoga pokreta.

Egzekutiva Svjetske Cijonističke Organ zacije:

Hajim We i z m an n.

Predsjednik Svjetske Cijonističke Organizacije.

Nahum Sokolov,

Predsjednik Egzekutive Svjet. Cijon. Organizacije,

Izvještaj Vijeća Saveza Cijonista
održanog dne 17., 18. i 19. oktobra u Zagrebu

Prvi dan Vijeća i zaključci

Savezno Vijeće za godinu 5686, započelo je prema ranije

odredjenom i objavljenom dnevnom redu u nedjelju dine 17. ,ov.

nr. u 9 i p,o sati svečanom sjednicom u dvorani »Makabijeva
Doma«, Vijeću je uz ostalo dan naročit značaj dolaskom članai

delegata Egzekutive Svjetske Cijonističke Organizacije gosp.

Feliksa Rosenbliitha, Gosp. Rosenbliith stigao je u Zagreb
u nedjeClju dne 17. ov. .mj. jutarnjim brzim vozom iz Beča, Na

stanici su ga dočekali članovi Radnoga Odbora i funkcionari

Priredjivalačkog Odbora Saveznoga Vijeća. Pored! gosp. Ro-

senblutbai, došao je istoga jutra i đielegat Glavnoga Ureda Ke-

fen Hajesoda iz Londona u nas već poznati i nado vidjeni

prof. Salem Pa z i-G oldmann iz Tel Aviva. Obadvojica gos-

pode učestvovala su u vijećanjima plenuma a naročito je g.

Rosenbliith veoma uvjerljivim razlaganjem obogatio- diskusije

čitavoga Vijeća. Usto je g. Rosenbliith ovom zgodom pridonio

''čama mnogo Jačanju izvjesnih osnovnih ideoloških načela,

keja se u nas prečesto gube iza vreve sitnijih pojava i detalj-

nih rasprava. G. Rosenbliith održao je četiri govora: na sjed-

aj ci otvorenja Vijeća, nakon generalne debate u ponedjeljak

uveče i u utorak o podne, kad se je kao ii d'an ranije osvrnuo

pitanja načeta i raspravljana u generalnoj debati. Osim

loga govorio je g. Rosenbliith u sinagozi.

Egzekutiva na® je zaista zadužila delegiravši na naše

Vijeće gosp. Rosenbliitha.

Gosp. Rosenbliith otputovao je iz Zagreba za Beč u uto-

rak noćnim brzim vozom.

Već se prije uručenoga sata stala da puni ukusna i svjetla

dvorana »Makabijeva Doma«. U pozadini nasuprot ulazu sred-

°ji jš? dio zida ispod galerije bio prekriven veoma ukusnom i

efektnom modro bijelom draperijom, pored koje je stavljena

slika dr. Teodora Herzla, od draperije u kosim su linijama

Prema dvorani s obadvije strane bile nanizane paome što su

iačale svečani efekt. Izmedju paoma smješten je ođugačak sto

Prekriven zelenim suknom. S lijeve je strane stolić za govor-

nike i stol za stenografe, a s desne stol za novinske izvjesti-

telje. Usredl dvorane nalaze se elegantne klupe za delega-
te odijeljene debelim modro bijelim uzetom od' ostaloga dijela,

ždje su rezervisana mjesta za publiku.

U deset i po sati dvorana je u prizemlju i na galerijama

kila
puna publike. Sva zagrebačka jevrejska društva: i sve je-

vrejske korporacije bijahu zastupane po- svom vodstvu. Vijeće

su počastili svojim prisustvom armijski komandant general

Mat i ć i veliki župan zagrebačke oblasti g. Mile Kiama-

ri ć. Nakon njihova dolaska i dolaska g. Rosenbliitha i pr,of.

predsjednik Saveza Cijonita gosp. Dr, David Al-

- dao je nešto iza 10 i pp sati zvonom znak, da će po-

četi svečana sjednica otvorenja ovogodišnjega Saveznoga Vi-

jeća.

Gosp. dr. David Alkalaj izrekao je ova} uvodni govor:

Poštovana gospodo delegati i poštovana gospodo gosti!

Od našeg posljednjeg zasjedanja dogodili! su se

u našem pokretu veliki i krupni dogadjaiji, koji zaslužuju

najveću pažnju našu. Prije svega ja bih ponajprije da spome-

nem zasjedanje velikog Akcionog Odbora, koje je bilo u Lon-

donu u drugoj polovini mjeseca jula ove godine. Debate u Ak-

cionom Odboru razlikovale su se u mnogom od dosadašnjih

rasprava. Dok su u ranijim zasjedanjima dolazile do izražaja

razne programatske i lične razlike, ovoga je putai nad »T*

stavljena potreba složnoga okupljanja sviju snaga. Nisu nam

sada više potrebne riječi nego su nam potrebna djela. Još je

uvijek toliko aktuelan problem četvrte alije
t

velike imigracije

Jevreja u Palestinu u toku prošle godine o kojem smo i na

našem prošlogodišnjem vijeću govorili. Taj problem, kao što

smo i prošle godine konstatovali, stavio je Egzekutivul pred jednu

novu fazu pred jedno novo stanje. Uselilo se 40,000 Jevreja

u toku jedne godine i zia taj veEki broj imigranata naša Egze-

kutiva nije bala spremna:. U koliko se ona mogla radovati

ovoj činjenici, ovako velikom useljavanju Jevreja u Palestinu

jer to je poglavito i cilj našega pokreta, ipak je naše vodje ova

okolnost zabrinula, jer su se morala naći sredstva, da se taj

br.oj ukorijeni u gospodarskom životu Zemlje, a u isto vrijeme

sredstva za unapređivanje i sistematizovanje dalje imigracije.

Jer ne samo da je trebalo održati one, koji su se uselili, nego

im je trebalo omogućiti ida napreduju. Te su činjenice do-

minantne još i danas a bile i u posljednjem zasjedanju Akcio-

noga Komitcja. Dr. W eizmann naglasio je u svom snaž-

nom govoru da treba svake godine da se u Palestinu useli 30

do 40.000 Jevreja, ako želimo da u najkraćem vremenu, da

u toku od 10 godina
|

imademo izgradjenu židovsku zajednicu.

Nama je u glavnom stalo do kvalitativne većine. Dr. Weiz-

mann .je naglasio da valja naći sredstava i načina,

da nam naša stvar uznapreduje kako valja, Ak-

cioni Odbor stvorio je jednodušno neke odluke, koje su cd

velike važnosti za naš ipbkret. Odbor uvidjajiući svoju snagu

snagu jednođušnosti d°mo je takove odluke u kojima
uzima jedan odlučan stav prema manđatamoj vlasti. Znajući

svoju snagu Akoioni Komitej pozvao je Egzekutivu da traži

od mandatarne vlasti ona prava, koja jevrejstpm narodu pri-

padaju na osnovu mandata i da traži ona prava, koja su po-

trebna da se u kratko vrijeme od Palestine stvori jevrejska
domovina Erec Jisrael. Kao posljedica toga zasjedanja Ak-

cionog Odbora uslijedio je onaj proglas što su ga izdali dr.

Weizmann kao predsjednik organizacije, g. Sokolov kao pred-

sjednik Egzekutive i g. Motzkin kao predsjednik Akcionog

Odbora, u kajem prikazuju kako je potrebno, da jevrejski
narod u toku ove godine dade 2 milijuna funti Egzekutivi za

potrebe izgradnje narodne domaje. Ovaj proglas i ako je na

prvi pogled izgledao kao nešto neostvarivo, jer je tražio jednu

veliku sumu od 2 milijuna funti u toku jedne godine, ipak se

je vidjelo da je taj proglas imao i stvarne posljedice. Mnogi

Jevreji, koji dosada nisu pripadali našem pokretu ili koji nisu

naš pokret potpomagali u onoj mjeri u kojoj su mogli, oda-

zvali su se ovom pozivu i za kratko vrijeme postigli takove

uspjehe i doprinose, o kojima mi nismo mogli ni slutiti, I mi,

gospodo, treba da imamo taj proglas naše centrale pred

očima uvijek i valja da sa naše strane odgovorimo tome

pozivu. Svi Jevreji u ovoj našoj lijepoj Kraljevini Srba, Hrvata

i Slovenaca treba da budu svijesni da mi živimo u jedinom

periodu, koji možemo smatrati velikom srećom za nas. Naši

preci, godinama i godinama tek su se molili Bogu, da Pale-

stina postane jednom jevrej. domovina, spominjali su to svako-

dnevno u svojim molitvama, ali nisu doživjeli tu sreću kao mi,

gdje eto ta misao izricana neodređenom religičnošću pre-

šla u životnu zbilju, čak u sferu internacionalne politike. Na-

ša generacija treba da bude svijesna te sreće, koju smo

doživjeli. I ikada znamo da je to sreća za nas, treba da bude-

mo dorasli i dužnosti, što se odatle radja. Svaki od nas

treba da zna, ne samo svaki cijonista, nego svaki Jevrej bez

razldke ( da je njegova dužnost da doprinosi za obnovu Erec

Jisraela.

Pored toga, gospođo, i u krugu našem, u ovoj zemlji,

desile su se takodjer u prošloj godini neke činjenice, koje za-

služuju našu naročitu pažnju. Kao što vam je poznato mi smo

imali zadovoljstvo da nas je posjetio g. Usiškin, predsjed-

nik direktorija Keren Kajemeta, nacionalnog fonda u Pale-

stini, G. Usiškin je jedan stari borac u cijonističkom pokretu.

Nije on tek bio u njemu od prvog trenutka, od osnivanja

Cionističke Organizacije, koja datira od godine 1897., nesarao

dakle da je on od prvog trenutka pripadao našem poikretu,

nego je on i prije toga bio članom i osnivačem Hoveve Cijo-

nai) Ljubitelji Cijona, koji su imali za cilj da kolonizuju Pa-

lestina naravna stvar u malom obimu, ne u onom, kao što

mi to danas tražimo sa internacionalnim pravom. Boravak

Usiškina u našoj sredini mnogo je doprinio da se probudi svi-

jest kod naših Jevreja. Mi smo dobili od tada mnogo pobuda

ali smo u isto vrijeme morali da njemu učinimo jednu oba-

vezu, da njegov boravak u našoj sredini ne će ostati bez vid-

ljivih posljedica; i mi smo dali našu riječ da ćemo i pored

odredjenih nam kontingenata gledati da nabavimo znatno više

sredstava za nacionalnu kolonizaciju.

Gospodo, mi smo istina u Keren Kajemetu, kao što ćete

vidjeti iz izvještaja tajnika, doprinijeli nešto više nego prošle

godine ali ipak našu zadatu riječ g. Usdškinu još nismo iskupili.

Pored toga, gospodo, u krugu našega pokreta imamo da

zabilježimo i tu radosnu činjenicu da je konačno ostvarena

jugoslavenska hafrička farmia u Palestini. Vi

znate koliko smo mi radili na tom, da naselimo naše haluce,

naše omladince, koji su ostavili svoje porodice i svoje prija-

telje i otišli u Palestinu da svojim rukama rade najteže poljo-

djelske poslove, one poslove, na koje oni nisu bili navikli u

našoj domovini. Godinama i godinama čekali su na to da do-

biju jedno zemljište, na kojem će moći raditi skupno i složno.

Mi smo godinama na tom radili i tek se ove godine mogla

naša želja da ostvari. Naši halucl su već dobili svoju farmu

i prva brazda u jugoslavenskoj farmi već je uzorana. Već je

prvi motorni plug počeo da dejstvufe u jugoslavenskoj haluč-

koj farmi vodjen od jednog jugoslavenskog haluca. To je jed-

na činjenica koja nas može s jedne strane oduševiti a s druge

strane treba dia nas u isto vrijeme opomene na daljnji rad i

na daljnje žrtve. Ja ću, braćo, da završim svoj pozdravni go-

vor, ali imam još nešto da naglasim. Vama je poznata ona li-

jepa narodna poslovica: Ko brzo daje đvogubo daje. To mo-

žemo primijeniti i na naš pokret; Ko brzo daje dvogubo daje.

Treba da imamo na umu, da je potreba vrlo prešna, da ne

možemo čekati godine i godine na obnovu Palestine, To je

posao koji iziskuje brzi rad1 . Mi moramo žrtvovati, mi moramo

davati, i sve to brzo. Nadam se, da će diskusije i odluke ovo-

ga Saveznoga Vijeća doprinijeti u mnogome da probudimo svi-

jest kod naših gradjana kako kod cijonista tako kod onih Je-

vreja, koji ne učestvuju u našem da je njihova duž-

nost ‘kao Jevreja da potpomažu izgradnju zemlje. U znaku te

dobre nade ja otvaram današnje Savezno Vijeće,

Prije nego što predjemo na dnevni red dozvolite da po-

najprije podam izričaj naše nepokolebljive odanosti našem

ljubljenom kralju Aleksandru Karadjorđjeviću. (Burni »živio!«

Kongres ustaje). To nije tek dužnost koju mi osjećamo

kao grad.jani, nego je zaista izričaj odanosti nas Jevreja dina-

poštarina plaćena u gotovom
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staji Kapadjordjevića, jer se ovaj visoki vladalaćki dom jedna-

ko briga za svakoga građjanina ove zemlje i jer svi gradjani

bez razlike vjere i narodnosti jednako leže na srcu našem

ljubljenom gospodaru. To treba naročito naglasiti i to baš

zato što u ovoj državi ima više nacija, raznih vjera. Mi Je-

vreji s ponosom možemo ustvrditi da ije naša dinastija u

svakom pogledu s mnogo razumijevanja shvaćala bivanje u nas.

Dozvolite mi da zablagodarim našim uvaženim gostima,

velikom županu zagrebačke oblasti g. Kramariću i koman-

dantu armije gosp, generalu Maticu, što su nas počastili svo-

jom posjetom.

Posije toga gospodo imam da blagodarim na posjeti

predsjedništvu i rabinatu jevrejske bogoštovne općine iz Za-

greba, predsjedništvu Hevre Kadiie, Izraelitskog gospojinskog

društva, Ferijalne kolonije, Benevolencije, Makabija
)

koji je

domaćin i koji nam je ustupio salu, Židovskom Akademskom

Društvu »Judeji«, Židovskom Akad. Potpornom Društvu, Jevr,

Sef, Studentskom Klubu i predstavnicima štampe. Svima njima

blagodarim na njihovoj prisutnosti.

Prije prelaza na dnevni red sekretar gosp. Drago Steiner

komemorira u minulom godištu umrle odlične židovske mu-

ževe koji su radom i ličnošću svojom zadužili ,općeno židov-

stvo, a zatim sumišljenike iz naše zemlje, koje je smrt ugrabila

iz naših redova. Usto je gosp. sekretar istaknuo da se ove

godine navršuje deset godina od smrti jednoga odi pionira cijo-

njzma u jugoslavenskim zemljama blagopokojnoga Hermanna

Lich t a. Vijeće je komemoraciju saslušalo stojeći.

Nakon toga pozdravio je predsjednik goslp. dr. David

Alkalaj prisutnoga člana i delegata Egzekutive Svjetske Cijo-
nističke Organizacije gosp. Feliksa Rosenblutka izasla-

nika Glavnoga Ureda Keren Hajesoda, g. prof. Šalem Pa z i-

Goldmanna i predsjednika zagrebačke Mjesne Cijon. Or-

ganizacije gosp. dir, Aleksandra Li c h t a.

Iza govora gosp. dr. Alkalaja Sita tajnik gosp. Steiner

stigl e brzojavne i pismene pozdrave.

U ime Izraelitske Bogošloivne Općine u Zagrebu pozdra-

vio je Vijeće njen potpredsjednik gosp. dt. Lavoslarv Šik. U

svom govoru istaknuo je ulogu Zagreba u širenju cijonistič-

koga pokreta na slavenskome jugu i korisni učinak cijonizma

na terenu zagrebačke Izr. Bogošt. Općine. Za nas cijoniste,

ne znači sve samo broj pristaša nego je snaga u ustrajnosti i

čvrstoći organizacije. Treba podesne moralne i materijalne

forme za oiživotvorenje naših ciljeva.

Na njemačkom jeziku pozdravio! je g. dr. Šik ispred! .op-

ćine prisutnoga člana Egzekutive Svjetske Cijon. Organizacije

gosp. Rosenbliitha i delegata Keren Hajesoda g. prof. Gold-

manna. Zaželio je da gosp. Rosenbliith odavde ponese
što

svježije utiske i da isporuči Egzekutivi, da ovdje u Zagrebu

ima jedna čvrsta židovska skupina, koja nastoji da kroči u

smjeru nacionalnoga rada potpuno svijesna svojih zadataka.

Nastavljajući hrvatski dr. Šik naglašuje potrebu saradnte

svih Židova za obnovu Palestine. Cijonizam treba da okupi

židovstvo, da skoncentriše snage njegove za veliki cilj narod-

ne domaje. Želi Vijeću najbolji uspeh svim delegatima naj-

ugodniji boravak u zagrebačkoj židovskoj sredini i pozdravlja
ih sa »Šalom«.

Nakon gosp. dr. Šika uzima riječ rabin g. dr. Gavro

Schvvarz iz Zagreba:

Kad je organizovani cijonistički pokret započeo, ideja je

cijonizma našla lijep odjek u zagrebačkoj židovskoj mladeži.

Postepeno je pokret i ovdje stao da zahvaća sve šire slojeve.
Nakon rata pokret je znatno pokročio donoseći konkretne re-

zultate. Ima doista nešto paralelno izmedju židovstva kao

cjelokupnosti a cijonističkoga pokreta. I židovstvo traži punu

privrženost i predanost baš kao i cijonistički pokret. Židov-

stvo nije olaka jeftina stvar i njegove stanice mogu da vrše

svoju dužnost tek oiz punu aktivnost, svijesno ili nesvijesno

pregalaštvo pojedinaca. A jednako je i u cijonističkom pokre-

tu. Uspjesi su cijonizma uspjesi židovstva. I ja držim da će

i ovo Vijeće poći već ranije nadjenom stazom pridobivanja i

necijonista za saradnu u obnovi Palestine, a nadam se usto

da će se ta staza, danas jošte uska, proširiti do potrebnoga

opsega i da će se učvrstiti veze cijonista i onih, koji sa sim-

patijom prate .ovaj veliki i lijepi rad. U ovoj nadi zahvaljujem

se na pozdravu gosp. predsjednika, pozdravljam Vijeće i želim

mu potpun uspjeh.

Gosp. dr. Aleksandar L i c h t pozdravlja Viječe Ikao

predsjednik zagrebačke Mjesne Cijon. Organizacije:

Gospodje i gosp,odo delegati!

Ispred Židovskoga Narodnog Društva kao Mjesne Cijo-

nistićke Organizacije a mislim i ispred svih omladinskih druš-

tava i cijonističkih i nacijonalnih udruženja ovdje u Zagrebu,

ja vam svima želim srdačnu dobrodošlicu: Šalom!

Gospodje i gospodo! Ovdje su pročitani brzojavi iz svih

krajeva Evrope iz svih organizacija gdje god imade Cijonista.

Svi mi, gdje god bili na cijelom svijetu, osjećamo se jedno ne

samo organizatora© nego i dušom i vaspitanjem svojim, kao

jedno nerazdvojivo jedinstvo. Moguće da ovo Savezno Vijeće

ne predstavlja sve dijelove djonističke u ovoj našoj prostranoj

državi. To je jedan fakat, koji je sporedne naravi i koji će da

se popravi zaslugom ovog Saveznog Vijeća do idućega Sa-

veznog Vijeća. Ali svi vi, koji ste ovamo došli iz svih krajeva
ove naše domovine

(

svi vi imate osjećanje da niste samo or-

ganizatorno, već da ste srcem i dušom jedino, jedno u htijenju,

jedno u ciljevima koji nas udružuju, jedno u volji da se odr-

žimo kao narodna jedinstvena cjelina. I ja. ovd'e kao pred-
stavnik zagrebačkih cijonista, onih cijonista, koji mogu da se

ponose i daće, da su, od prvih časova cionističkog pokreta,
visoko digli i neokaljano držali stijeg djonizma, bez pportu-

niteta, ja mogu da izrazim želju, da se ne staramo samo oko

namicanja sredstava za Erec Jisrael, nego da nastojimo da

ovo Savezno Viječe bude pokretačem da se skupi jedan nužni

fond duševnog kapitala
(

koji je izgleda u našim redovima po-

nešto smalaksao. Gospodje i gospodo, cijonizam nije mehanički

pokret. Cijonizam ne može da stvara velika djela, ako se on

bude sr.ozao tek na sabiralački aparat. Potrebno je mnogo vi-

se. Nas ne vežu i ne spajaju materijalni interesi. U našem po-

kretu ne mogu da se ispoljavaju nikakovc ni materijalističke

ni političke ambicije. Mi možemo samo da budemo sluge i

radnici u vaskrsavanju našega naroda u jednoj bliskoj buduć-

nosti. Za sve to treba jedan optimizam, jedna povećana ak-

tivnost, treba da, se ulije u dušu onaj elan, koji je bio u djo-

nistićkim organizacijama onda, kad nas je bila samo šačica,

u svu onu široku cijonlstićku masu, koja se danas okupila oko

naše cijonističke misli. Ovu zadaću tek treba da izvršimo.

Onda kad budemo ojačani u našoj savjesti, kada, budemo usta-

ljeni u našoj cijonističkoj svijesti, kao jedna hridina, kap jedan
rocher de bronce, onda će svaki od nas cijenista moći da bude

sudija svakom onome, koji će nastojati da ruši, jednovitost

naroda i cijonističke organizacije. Onda ne će moći nikakovd

rušilaćki elementi, da se uopće pojave u našoj

sredini, a pojave li se, mi ćemo s njima znati da obračunamo.

Želeći vam još jednom dobrodošlicu, (ja želim ovom Saveznom

Vijeću da ima u vidu ovu vaspitava'uću zadaću oijonističkog

pokreta, pa da bude zaista temelj jednog novog poleta, jednog

novog naprezanja za uspostavu cijonističke duše u Jugoslaviji.

Gosp. Oto Gro s s (hebrejski): Ispred Hapoel Kacama

Jugoslavije pozdravljam godišnje Vijeće Saveza Cijonista u

kraljevini SHS.

Nakon toga, što se upravo sada navršuje godina dana,

da je naša partija u Jugoslaviji pristupila zajedničkom radu sa

Savezom Cijonista u Jugoslaviji, kad se m,ogu da ustanove tek

prvi zamjetljivi uspjesi toga zajedničkoga rada, izjavljujem is-

pred svoje partije spremu, da taj zajednički rad nastavimo, u

svrhu intenziviranja cijonističkoga rada kod nas.

Želeći Vijeću što plodniji rad, pozdravljam ponovno svo

prisutne.

Dr. Cvi Rothmiiller pozdravlja hebrejski Sav. Vije-
će u ime omladine, organizovane u Savezu Žid. Omi. Udruže-

na, koja je doduše razdijeljena u nekoliko skupina, ali su sve

povezane zajedničkim ciljem; obnovom naroda po izgradnji

narodnoga doma.

Dr, Šalom Freiberger pozdravlja Vijeće hebrejskim jezi-

kom ispred Ahdut Haoofima.

Ispred žid. gomb. i šport, društva »Makabi« pozdravlja

Vijeće potpredsjdnik »Makabia«.

G. dr. Oto Bra u n: Zamoljen od predsjednika »Maka-

bija« g. Julija ko;i ne može da učestvuje na Saveznom

Vijeću kao, delegat imam čast dla pozdravim toplo i srdačno

ovo Savezno Vijeće, a naročito delegata londonske Egzeku-

tive gosp. Feliksa Rosenbliitha i profesora Pozi-Goldmanna.

Čineći t,o dajem izražaja našoj velikoj radosti, što vas vidimo

okupljene u tolikom broju u našem vlastitom domu izgradje-
nom velikim i požrtvovnim radom našeg predsjednika gosp.

Julija Kdni g a. Želim da vaš rad bude okrunjen najboljim

uspjesima d obećajem u ime vodstva i članova »Makabija« da

ćemo vas svim silama i dušom podupirati. Klićemo vam: Do-

bro nam došli i još b.olje se osjećali u našoj sredini!

Iza toga održao je živo pozdravljen g. Pazi-Goold-

ma nn ovaj govor:

Govor g. Pazi-Goldmanna

Gospodje i gospođo!

Dofezim upravo- iz Palestine gđlje sam prije 15 dana na

jugoslavenskom naselju govorio s Goldstednom i Zalosoeirom,

i isporučujem Vam pozdrave ove naše braće. Bio sam na na-

selju, kad se gradila prva baraka, a prije svega naokolo barake

sadio cvjetnjak. Vidio sam kad je traktor zaorao prvu braz-

du, kad je položen prvi kamen novome životu. I zaista, novi

je ono život -ondje
(

nov sistem, što odiše i iz sitnica. Rekoše

mi- vaši pioniri: Polazite u Jugoslaviju! Pozdravite nam braću,

I eto ovaj vani njihov pozdrav isporučujem.

Ne ću da održim dugačak govor, jer mi ćemo imati još

dovoljno prilike da raspravimo po koje pitanje.

Donosim Vam i pozdrav centrale -Keren Hajesoda, koja

se upravo preselila: u Jerusolim. Vazda, kad vam dolazi netko

donosi vam pozdrave majke ili, braće. I kazuje se, da je majka

zdrava i da su braća čila. Ali ovaj puta istina je nažalost dru-

gačija, Majka nije zdrava, oboljela je i traži vašu pomoć.

Stanje u Palestini nije dobro. Govore i o krizi. Mnogo

mladih ljudi čeka na uposlenje. Novaca nema u Palestini, jer

Židov u galutu oe vrši svoju dužnost. I gov,orahu mi ondje:

gospodine Pazi, vi odlazite u galut. Radite štogod znate, go-

vorite što počele, ali novac morate da nam namaiknete.

Ne očajavamo. Dvjesta hiljada funti skupit ćemo. Zagreb

je rekao je i g. dr. Šik bio vazda- na čelu. I sad ima

opet da pokaže, što umije i kakav je.

Braća čekaju! Nemamo časa da časimo i da

mnogo. Treba da radimo. A ova konferencija, koju pozdr
a»

Ijam od svega srca, valja da bude poticaj efikasnoga rada

Opasnost je velika, sredstva jasna valja izvršiti duž
nost! (Živo i dugotrajno odobravanje).

Predsjednik dr, Alka 1 a j zahvaljuje se na pozdravim,
i daje riječ izaslaniku i članu Egzekutive Svjetske Cijonističk«
Organizacije gosp. Feliksu Rosenblutba.

Govor g. Rosenblutha

Gosp. Rosenbliith živo pozdravljen rekao je:

Oospodje i gospodo!

Kad srno u Londonu primili Vaš poziv za ovogo-

dišnje Vijeće, stojali smo pred pitanjem, hoćemo li

i ove godine da Vas tek pismeno pozdravimo. Mi-

jesmo to učinili, i tako sam poslan u Vaš krug, jer

smo uvjereni, da je danas potrebna uska veza

izmedju vodjstva i pokreta. Današnje

stanje traži, da se u krugu svijesnih cijor.ista po-

razgovorimo ozbiljno i trezveno o položaju i o za-

dacima pokreta.

Navikli smo, da prošlih pet godina smatramo

pripravnom periodom, koja se možda upra-

vo sad završuje, pa iza nje mora da počne pravi si-

stematski rad. U taj čas treba da gledamo i natrag

i naprcd, a Vijeće je zato najbolja prilika. Moj govor

ima da bude prijelaz iz svečanog nastrojenja po-

zdrava u ozbiljnost vijećanja.

Što hoćemo mi, cijonisti? Hoćemo, da židov-

ski narod bude opet stvaralački. Mislimo,

da je za novo stvaranje potrebno, da se židovski

narod opet s v e ž e s Pa 1 e s t i n o m. Ali kako za-

mišljamo ovo vezivanje naroda sa zemljom? Time

smo došli do problema, koji je važan za djonistička

diskusiju. To je pitanje većine. Uvjereni srno. Ja

se stvarati može samo u slobodi. Za slobodu

treba snažno, slobodno stanovništvo na svoj oj i

zdravoj osnovi. U našem slučaju to znači, da

moramo imati u Palestini n’aseobu židovskih

masa na autonomnoj osnovici. Prema »ome treba

da se na godinu useli najmanje 30.000 ljudi. Već sad

hoću da spomenem, da je to n e p o m ič n i cilj na-

šega rada. Vjerujemo, da ćemo političkim radom

doći do takve većine, a Vi budite uvjereni, da čitava

Egzekutiva teži za tim ciljem. Ali kako ćemo ga

postići? Ostvarivanje toga cilja škodi onakvoj ži-

dovskoj politici, koja bi da učini židovsko pitanje

svjetskim problemom, pa da ga raspravi pred inter-

nacionalnim forumom, ali rješenje odgadja za neiz-

vjesno vrijeme.

U posljednj.h pet godina p o k r oč i i i smo na

tome putu napred. Židovsko je pitanie postalo

medjunarodnim svjetskim problemom. Koliko se kri-

staliziralo u palestinskom pitanju, diskutira se ono

pred internacional. forumom. Imademostalno poli-
tičko zastupstvo u Jerusolimul i Parizu, Že-

nevi, Rimu i Londonu. Danas imamo djonistička

politiku, koja se svim sredstvima bori, da bi rastu-

mačila čitavom kulturnom svijetu, kako je cijeni-

zam jedino rješenje židovskoga pita-

nja. I ako su naši uspjesi spori, ipak nema razloga

sumnjati, da i mandatarna vlast i Savez Naroda

žele izgradnju našega National Home. Lnade

razlika u mišljenju u pogledu našega političkoga dje-

lovanja, ali nas one ne smiju smetati u aktivnome

radu. Uvjereni smo, da će uspjeti p o 1 .t i K a, koja

vodi računa o realnim snagama. Egzeku-

tiva je mišljenja, da je samo takva politika dobra.

Upravo su posljednje rasprave mandatske komisije

pokazale, koja je politička metoda bolja, metoda

Egzekutive ih demonstrativnih protesta. Vaad Leumi

poslao je u Ženevu svoju delegaciju, a sigurno Vam

je poznato, kako je ona demonstrativno nastupala.

Sigurno je, da Velika Britanija protežira Arape. Bilo

bi naše pravo, da se zbog toga potužimo mandatskoj

komisiji. Bilo bi i naše pravo opominjati Englesku,

neka započne aktivno saradjivati u izgradnji, jer jm

to nalaže mandat. Ali je Egzekutiva mišljenja, da

ovi putevi ne bi bili dobri. Dr. Welzmann znade po-

sve dobro, da u ovako delikatnim odnosima mo^»
:0

unapred osjećati, kakav će da bude odgovor na naš

rad, jer bi odgovor na naše pritužbe mogao da bune

vrlo neugodan i škodljiv.

Danas je glavni zadatak, da se aktiviramo na

svim linijama, koje vode do cilja. Upravo dolazim

s konferencije, koja u Londonu pod pred-

sjedanjem Herberta Samuela u nazočnosti najodlic-

nijih evropskih gspodarskih stručnjaka raspravlja
o stanju u Palestini i o našim ekonomskim mogućno-
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;titna. Morao sam nažalost otputovati prije svršetka,

t lj je već onda bilo jasno, da današnje stanje u Pa-

eStini bezuvjetno traži goleipo povećanje kapitala,

;ojim će se omogućiti sistematska kolonizacija. Po-

dalo se jasno i to, da nas mandalarna vlast mora

i mnogo većoj mjeri pomagati, da bi udovoljila uvje-

tna, pod kojima je dobila mandat.

Taj je cilj pred nama i mi ga hoćemo ostvariti,

ji ne smijemo nikad zaboraviti pravi omjer snaga,

floramo se čuvati šovinizma, koji uspavljuje osjećaj

a proporcije snaga. Kad bi Grčka htjela da prote-

tira i i da se tuži na Englesku, lakše bismo razu-

njeli, koliko ima u tome komike. Mi se možemo da

lozovemo samo na ćudorednu istinu svojih zahtjeva,

ji u svakom momentu treba istom da se pita, koje

i upravo ćudoredni zahtjev, i obično taj ćudoredni

ahtjev ne može da prevlada nad realnim snagama.

Naš je cilj velika i m i g r a c i ja, kojui mo-

amo osigurati političkim radom. Kad tražimo

iseobu od 30.000 ljudi na godinu, mora nam biti

asno, zašto postavljamo taj cilj: jer se naše političko

nišljenje izmijenilo. Dok smo prije rata mislili, da

:a ostvarenje cijonizma imademo neograničene ro-

:ove, da je svejedno, hoćemo li izgraditi domaju za

leset ili za sto godina, dotle smo iza rata, naročito

ipoznavši arapsko pitanje, došli do spoznaje,

la je vrijeme ograničeno. U Palestini radi vrijeme

iroliv nas. Realizacija cijonizma je pitanje nastajnih

(o—3o godina. Nije tek politička fraza, nego duboka

ipoznaja stvarnosti, kad kažemo, da je ostvarenje

:ijonizma naša zadaća, da ne možemo čekati drugi

araštaj. Arapski svijet, a naročito i Arapi Palestine

azvijaju se vanredno brzo. Taj pokret zajedno s go-

emim porastom Arapa gone nas na što brže

z v r š e n j e cilja.

Moramo dakle da se ispitamo, pa ćemo vidjeti,

ia imamo snage za ostvarenje cijonizma kao poli-

ičko-kolonizatorne akcije u dogledno vrijeme. Prije

;vega moramo ustanoviti, da smo u ovih pet pri-

»ravnih godina stvorili u Palestini mnogošta

»ozitivno. Dok je prije rata broj useljenika bio

3.0()0 ljudi na godinu, dotle se u godinama 1921.

io 1923. useljavalo B—lo8—10 hiljada ljudi, u godini

1924. 13.000, a u 1925. 33.000. Dok smo prije rata bili

samo jedna dvanaestina pučanstva od 750.000 duša,

iotle smo sad s 160.000 Židova jedna šestina

Hičanstva od 920.000 duša. Ako promotrimo budžet,

)nda ćemo vidjeti, da su iznosi porasli od 4.000 funti

ia godinu na pola milijuna funti. To ne znači samo

)ovišenje energija, napredak u organizatornom radu,

ie,?o to u prvom redu znači jačanje osjećaja

odgovornosti, koji se dokumentira u financij.

lavanju. Mi smo istom iza rata izgradili koloniza-

tornu upravu. U to su vrijeme stvoreni odjeli za

zdravstvo, školstvo i za halučki pokret. Iza rata na-

stao jc Keren Hajesod, umnogostručeni su prinosi

(eren Kajemeta. Sve to nije samo organizacija i

gradnja institucija, nego je izričaj duhovnih veza

1 demajom. Danas imademo po svijetu omladine,

!°ia raste ui uvjerenju, da će i život svoj posvetiti

šestini, jer je čvrsto povezana s halucijutom.

To su pozitivni uspjesi, koji nam se uka-

!u.iu, kad se pitamo, hoćemo li u srazmjerno kratko-

me vremenu od petnaest do dvadeset godina moći u

šestini da stvorimo većinu.

A što je s krizom, koja sad vlada u zemlji. Spo-

menuo sam, da se 1925. godine uselilo u zemlju 33

%đe ljudi. Ova nas brojka ne smije zavesti. Svi

da u Palestini imade nezaposlenosti, koja nam

mnogo brige. Vi znate i to, da se počinju
iu di vraćati iz Palestine, i da je broj emigranata
V) Prilici jednak broju useljenika. Ali treba isto tako

i to, da kriza u Palestini u biti svojoj i nije
° s Podarska kriza. Gospodarska kriza na-

n optoku krvi samoga gospodarskoga orga-

na. Toga u Palestini nije moglo da bude već i

ato
> jer useljenici nijesu postali dio

' a 'istinskoga gospodarstva. Zbog toga

1 Nemarno židovsku gospodarsku krizu, nego krizu

Velika imigracija 1925. više nam je ško-

!'a
nego koristila, jer je bila- nesistematska. Ova

gracija nije nastala po nama, nego protivu nas.

1 i© nijesmo izazvali, i ako držimo imigraciju u

lfTle broju potrebnom. Ona je došla sama od sebe,

f

3r) elementarna pojava, pa je bila veličajan feno-

Elementi, koje je ova imigracija unijela u

dodjoše gonjeni čežnjom za Palestinom, ali

Više tjerani gospodarskim prilikama u Poljskoj.

Imigracija od 30.000 moguća je samo onda, ako naj- ]

manje 20—30 postotaka predie u zemljoradnju, jer j

se samo tako može da stvori nutarnje tržište. Osim

toga u Palesiini ne može v;še od 15 posto židovskih

stanovnika da se smjesti u trgovini, a taj je broj već

odavno premašen.

Jasno je, da glavno težište našega rada mora da

bude preloženo u zemljoradnju. Hoćemo li pak,

da od 6.0U0 porodica t. j. 30.000 useljenika pređje u

zemljoradnju 25 posto, t. j. 1.500 porodica, treba nam

1,500.000 funti. da će tre-

ćinu ove sume ponijeti iseljenici, da ćemo 300

do 400 hiljada funti nabaviti na temelju poslovnoga

kredita, ostaje još uvijek svota od 700—800 hiljada

funti, koje mora Keren Hajesod investirati. To je

jednostavan račun, koji je svima razumljiv. Upravo

zbog nedostatka dovoljnih sredstava nijesmo mogli

financirati četvrtu aliju, pa se ona nije mogla da

ukorijeni u zemlji. Zbog toga smatramo tu aliju pre-

kidom našega kolonizatoruoga rada, ona je bila me-

djuigra. Povučemo li f a c i t iz našega pravog rada,

konstatiramo, da je Židov podesan za rad

u Palestini i daje Palestina pored svih

teškoća podesna za židovsku koloni-

zaciju. Najveći je pozitivum naših pripravnih go-

dina, jasna spoznaja: možemo sagraditi Pa-

lestinu; izgradnja je danas samo pita-

nje n o v ca.

Sad treba provesti realan rad. Imademo u Pa-

lestini tip haluca, pionira novoga života, koji nam

potvrdjuje istinitost cijonističke ideje. Ima samo

jedno pitanje: kako ćemo nasmoći sredstva,

zafinanciranje toga rada. To pitanje može

da riješi samo snažna Cijonistička Organizacija i

svaki njen pojedini član, koji se osjeća odgovoran.

Treba da ojača propaganda za Keren Hajesod, treba

da se iznova izgradi naša organizaciji, Cijonistička

Organizacija imade dva izvora snage. Uz palestinsku

zb iju hrani se ona galutskim cijonizmom, koji na-

staje galutskim doživljajem. Treba opet da svaki po-

jedinac osjeti veliku nesigurnost židov-

ske pozicije, duhovno židovskoga bitka. Treba

da riješimo p.tanje, što će da bude iz židov-

stva nastajne generacije, pa makar ona

naučila da izgovori nekoliko hebrejskih riječi. Treba

da započnemo intenzivnim cijonističkim kulturnim

radom, kojemu će biti ciljem budjenje ljubavi zai ži-

dovstvo. Nije više dovoljan apstraktni

cijonizam formalne .nacionalne ideje,

jer se on ne može održati bez vezanja

s nečim jakim i realnim. U jednu ruku treba

da se povežemo s Erec Jisraelom, a u drugu ruku

s narodnom kulturom. Cijonistička Organizacija

mora da sveže ove dvije snage, kako bi omogućila

cijonistima dijaspore, da svom snagom saradjuju u

obnovnom djelu. Ato obnovno djelo zadatak je

naših dana, i ne da se odgoditi. Ne naselimo li u

nastajna dva desetljeća dovoljno velik broj Židova

u Palestini, propast će Herzlov politički cijonizam, a

onda može da ostane samo mesijanska čežnja za do-

majom. Za to djelo treba nam ne samo golemih

organizatormh snaga, nego i mnogo osjećaja. Ne

smijemo da budemo samo organizacija, nego treba

da budemo velika bratska zajednica, koja teži za

ostvarenjem velikoga cilja.

Sadašnja s.tuiacija u cijonizmu vrlo je teška. Ne

ću nikako da Vas gonim u zanos i opojenost, koja je

na koncu konca zadovoljstvo samim sobom. Htio

sam, da osjetite, koliko još imamo, koliko još imate

Vi cijonisti Jugoslavije da izvršite. Stručnjaci su

ispitivali, da M bi bilo bolje, da se sistem Keren Ha

jesoda zamijeni sistemom poslova.h kredita. Što su

poslovniji bili stručnjaci, to su odlučnije izrekli

tvrdnju, koju VT.m isporučujem; Keren Hajesod

je je d i n i put. Stoga mora svaki naš govor da

završi pozivom za Keren Hajesod. On ima da po-

stane ono, što smo zamišljali prije njegova osniva-

nja: osnovni fond na principu maasera. Egzekutiva

Vas pozivlje, da izvršite dužnost, da povećate rad,

koji će dovesti do konačnoga ci ja.

Odlučeno je s odobravanjem da se
oda«aIju ovi brzojavi:

Dvorskoj Kancelariji Njegovoga Veličanstva kralja Aleksandra

Prvoga,

Beograd.

Vaše Veličanstvo!

U ime cionista Kraljevine Srba
(

Hrvata i Slovenaca

okupljenih na njihovom godišnjem Vijeću u Zagrebu isporuču-

jem Vam oduševljeni izričaj potpune privrženosti.

Predsjednik dr. David Alkalaj.

Egzekutivi Svjetske Cijonističke Organizacije,

London.

Izričemo priznanje Vašemu dosadašnjemu radu. Očeku-

jemo übuduće posvemašnji uspjeh Vaših nastojanja, pri čemu

Vam obećajemo predanu sarađnju.

Doktor Alkalaj.

Doktor Hugo Spitzer,

Osijek.

Savezno Vijeće žaleći duboko odsutnost svoga začasno-

ga predsjednika topilo ga pozdravlja sa željom za što skorije

ozdravljenje.
Doktor Alkalaj.

Jugoslavensko Halučko Naselje,
Palestina.

Iskreno se radujemo da su svi napori konačno urodili

uspješnim osnivanjem Mošav Jugoslavija. Cijoniste Jugoslavije
izriču nadu, da će naši haiuci i na svom tlu pokazati onu div-

nu ustrajnost i predanost, kojom su se u sve teško vrijeme
do danas odlikovali.

Doktor Alkalaj.

Direktorij Keren Hajesoda,

London.

Od Direktorija pouzdano očekujemo doraslost presudnim

časovima, koje proživljava .obnovno- djelo u Palestini. Stavljamo

sve svoje sile na raspoloženje.
Doktor Alkalaj.

Hanhala Keren Kajemet Lejisrael,

Jerusolim.

Cijoniste sakupljeni na svom Vijeću pozdravljajući Vas

raduju se srdačno zajedničkome napretku i Vašoj pomoći pri

osnivanju Mošav Jugoslavija. Obećaju u jubilarnoj godini punu

sarađnju.

Doktor Alkalaj.

#

Nakon toga zaključuje predsjednik sjednicu i zakazuje
drugu za poslije podne u 3 sata.

NEDJELJA, DNE 17. OKTOBRA POSLIJE PODNE.

U 3 sata poslije podne otvara predsjednik g. dr, David

Alkalaj sjednicu i daje riječ tajniku gosp. Steineru, da

predloži lica za bilježnike Vijeća. Izabrana su ova gospođa:
Vukoslav Njemirovski, dr, Cvi Rothmuller i dr. Rafailo Rube-

nović.

Na prijedlog tajnika izabrana su u verilikacioni odbor

ova gospoda; Dr. Šalom Freiberger, David Hochner, dr. Žiga
Kiši oki, Samuilo de Majo, Egon Pollak, ing. Oto Rechnitzer

i dr. Cvi Rothmuller.

Nakon izbora verifikadonoga odbora čita gosp, Steiner

podnevnom poštom stigle pozdrave. Iza toga d.obiva opet riječ

gosp. Steiner za referat

o cijoničkom pokretu i

stanju pokreta kod nas

Gosp, Drago Steiner počinje hebrejski: Gospodine

predsjedniče, gospodje i gospodo! Zadaća mi je, da Vam pri-

kazem položaj cijon. pokreta po čitavoj diaspori, Palestini, a

napose u našoj kraljevini. Nije lako stvoriti i izreći već

danas sud o rezultatima našega pokreta, jer smo mi, sudionici

njegovi i suviše blizi dogadjajima naših dana. Zbog manjka

na potrebnoj udaljenosti od tih svagdanjih pojava ograničit ću

se dakle, da Vas u glavnom samo izvijestim o stanju pokreta,
da Vam podastrem izvještaj o dogadjajima u najbližoj prošlosti.

Veseli me, da mogu da Vas izmjestim, da je pokret uz-

napredovao unatoč svih poteškoća, što nam se suprotstavljahu
u politiSkotn pravcu. Na mnogim krajevima svijeta pogoršao

se položaj Jevreja, ali unatoč tih velikih poteškoća u stanju

smo, da upremo prstom na realne rezultate,

S druge tačke gledišta van svake je sumnje, da se u ži-

votu jevr. naroda zapažaju znaci slabosti, koji su uzrokom

mnogim nepodopštinama. Asimilacija nije jedini pojam u tom

pogledu. Jevrejski narod u svom pretežitom dijelu nema pra-

voga shvatanja za vlastiti politički život. To je unutrašni,

subjektivni razlog teškoćama o koje se spotičemo. Vanj-

ski razlozi
)

na koje nemamo mogućnosti, da uplivišemo na

njih u ma kojem smislu, teškoće koje su nastale iz bezbroj

razloga političkoga života cijeloga svijeta, objektivne su

teškoće. Stoga ima da se na putu ostvarenja, naših nacijonaJ-
nih nastojanja borimo s dvim pojavama: Objektivnom i

subjektivnom činjenicom.

Zatim (nas tavlja j u ći hrva t s k i): Ob jaktivna je

poteškoća u sadašnjem cijonističfcom. pokretu to, što je on iz-

vržen utjecajima sa strane, a jedan od glavnih utjecaja je go-

spodarska depresija gotovo u čitavom kulturnom svijetu. Ta

gospodarska depresija djeluje na kolonizaciono djelo u Pale-

stini toliko, što onemogućava namaknuće potrebnih sredstava

za imigraciju i dobar kolonizatorni rad, problem, koji nas da-

nas više zaokuplja nego ikada prije. Upravo ta objektivna či-

njenica, da se Palestina ne može oteti utjecajima izvana, što

se tiče gospodarskog razvoja svoga, ta .objektivna činjenica

pogoršala je jpš i ohladnila odnose ako se tako smijem iz-

raziti engleske vlade konzervativaca, spram cionističke

Egzekutive i Cijonističke Organizacije uopće. Vi ćete se sje-
ćati izjava, što ih je u toku ove godine dao sekretar kolonija

Amery u stvari Padestine
)

koje sa nas se neugodno dojmile.
Fakat jc, da je u Engleskoj na čelu vlada drugoga smjera nego

što je prema nama bila prijašnja Mac Donalđdva, ko'a je u

mnogo čemu podupirala naša nastojanja. To je opetovana isti-

na, s kojom moramo da računamo i ona uvelike cteščava na-

še pozicije. Inače smo dodir,om s ostalim političarima svijet

koji se najviše izražava u politici, Ikoja je označena radom

Broj 43. »ŽIDOV« 3
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ge Naroda, odnosno u našem slučaju radom mandatarne ko-

misije, naišli na objektivne poteškoće, koje nijesmo mogli uklonuti

jer ne ovisi njihovo uklanjanje od naših sila. Već je u jutro g.

Rosenbluth spomenuo peticiju Vad Leumi'a i kakav je učinak

ona proizvela. Sigurno je u stanovitom smislu proizvela .obra-

tan učinak od onoga, što smo mi očekivali. Učinila je naime

dojam onakovih peticija, kakove podnose urodjcnici iz raznih

zemalja, kad se tuže na upravu mandatarne vlasti, a koji uči-

nak mi nismo htjeli da proizvede. Mi smo htjeli da se JevreJ-

ska Palestina usporedi s jednim kolonizatornim područjem kao

što ga imadu mandatarne vlasti negdje u Africi, nego sm,o

nastojali da delegacijom Vad Leumija dodjemo u kontakt sa

cijelim političkim svijetom, koji imade veliku i odlučnu riječ

u politici sviju naroda-. Nije potrebno da ovdje na široko obraz-

lažem ova pitanja. Ja sam ih iznio u tajničkom izvještaju obje-

lodanjenu u »Židovu«. Htio bih još da spomenem da se odnošaj

sa Sovjetskom Rusijom suviše zaoštrio time, što s jedne stra-

ne Rusija ne prestaje da progoni oijo-nističke radenike, što im

i nadalje onemogućuje život šaljući ih u Sibiriju ili u ruske

tamnice odnosno šaljući ih kako oni vele za kaznu u Pa-

lestinu. Vrjo je interesantno ako se pomisli, da je Rusija prva

uspostavila trgovačke veze koje bi trebale da ožive trgovačke
odnose izmedju Rusije i Palestine, da ta ista Rusija s druge

strane potpiruje vatru kod naših protivnika. U prvom

redu šovinistička nastojanja Arapa, a osim toga kod komuni-

sta (Mopsimj u Palestini; da Rusija potpiruje antibritansku a

time i antičijonističku politiku, što nam je u mnogom škodilo

u ugledu kod uprave zemlje i engleske kolonijalne politike

uopće. I ako je bila to ista Rusija, koja hoće s jedne strane,

da se s nama okoristi ostvarujući trgovačke .odnose izmediu

nje i Palestine ipak on, s druge strane pod vidom svjetske

revolucije vodi antičijonističku politiku potpirujući mržnju

i šireći ponor između dvaju semitskih plemena: Jevreja- i

Arapa. Dalje se ta ista Rusija ne žaca da stavlja na svoj stijeg

kolonizovanje Jevre a na Krimu. S općeg čovječanskog gledi-

šta mi smo imali prilike da taj problem prosudimo i da o nje-

mu čujemo mišljenja, pro i c.ontra. Medjutim izgleda da je je-

vrejskim komunistima u Rusiji stalo do toga, da svijetu dokažu

da je jedino rješenje jevrejskog pitana Kolonizacija Krima

da je koloni začila Palestine stvarno jedno priklonjenje bri-

tanskom imperijalizmu stoga i nejevrejska pojava. Ovim

pojavama pridolaze još neke. Ja ću ih samo ukratko nabrojiti.

To je u prvom redu Madjarska, gdje cijonistički pokret ioš

uvijek nije legalizovan, odnosno-, gdje je zabranjeno svako ci-

jonističko djelovanje. A ipak je u toj Madjarskpj UsiSkin mo-

gao da radi, a mogao je i Frieđmann da radi za Keren Haje-

scd. Izgleda da su se okolnosti ipak nešto popravile. Čuli

smo prije nekoga vremena o dogadjajima u Harbinu, koji su

od manje važnosti ali su ipak značajni, kad su i na tako da-

lekom Istoku mogući. Turska je još uvijek intrasigentna

spram naših nacionalnih nastajanja, što je i prirodna stvar ako

se pomisli stav Turske spram Engleske i na to, da je Palestina

jedan dio bivše oitomanske carevine. Stoga je još danas cijoni-

stički rad u Turskoj posvema nemoguć.

Ono što sam nazvao subjektivnim poteškoćama, a što bi

se u političkom životu dalo izraziti, poteškoćama »unutar ci-

jonističke organizacije« i »unutar Jevrejstva« to je pitanje J-e-

-wisb Agency. Ja mislim da je pitanje Jewish Agency kako

nam danas predleži pitanje pristupa američkih Jevreja-necijo-

nista obnovnom radu Palestine. Od svih drugih zemalja zaista

nitko ne dolazi toliko u obzir da na to formalno dade svoj

pristanak stupivši u nj. Ali ova subjektivna poteškoća opet je

jedan znak, da židovski narodl u različitim, mnogim svojim

dijelovima nije dozreo da spozna sopstvenu političku važnost

svoju pri osnivanju vlastite domovine. Zaista nema mnogo- na-

roda, koji imadu toliko malo političkoga smisla za izgradnju

svoje domovine, kao židovski nar,od.

Prema zadn'im vijestima pokušat će se ponovna, da se

predohije veliko američko židovstvo za rad u Jewdsh Agency,

bilo stvarno za Keren Ha'esod bilo f,ormalno i pod uvjetima

kao što su iznešeni za pristup u Jewish Agency. U tu svrhu

stojimo pred novom erom, pred erom, koja će se započeti iz-

laskom Weizmanna, Samuela i Arlosoroffa u Ameriku, da se

ukloni ta subjektivna poteškoća
f

ta subjektivna nemoć jevrej-

skoga naroda. Da se bar na taj način pokuša umanjiti to stal-

no zlo. Upravo s toga razloga i spoznajnći zamasitost čitave

te akcije djonistićka egzekutiva proglasila je u prošloj radnoj

godini potrebu organizovanog rada u intenzivnijem smislu nego

do sada, proglasivši mjesec Ijar, mjesecom organizovanja. Ja

se ne ću dalje da zadržim na tom radu, tek ću dakonstatiram,

da i ako se dosada nisu postigli željeni uspjesi, da to nije raz-

log da -klonemo i da odustanemo na putu riko jačanja naših

organizacija. Potrebno je, da se ustanove mjeseca Ijara prošire

na čitavu godinu, da svi djoniste, kojima je stalo da se širi

i jaca cijonistička .organizacija, nadju izričaja svojoj težnji.

Još je prim er subjektivne nemoći jevrejskog nar,oda sama ci-

jonistička organizacija. Bečki kongres, koji je zaista označio

najveću borbu unutar cijonističkih redova dosada, borbu par-

tijsku a možda i ne toliko ideološku i drugo, nepopunjenje

egzekutive kroz gotovo tri četvrtine godine. Svakome mož e

da bude -prilično jasno što to znači, a svaki od nas znade što

znači, ako u cijon. vodstvu ne rade muževi kao što su dr.

\rtur Ruppin i van Vrieslanđ, koji su zvani, da za taj rad

budu .odgovorni, a koji vođe kolonizaciju i imigraciu u Palestini.

0 Palestini, gospođo, -o njoj smo danas mnogo čuli i

nema razloga da ja ovdje duljim. Znate da je glavni uzrok pa-

lestinske krize zaostajanje pošiljanja novca iz Poljske. Većina

četvrte ali Je sastoji se iz srednjega staleža, koji je sva svoja

kapitalija trebao da prenese. To nije učinjeno najednoč, nego

se je to radilo postepeno.. Medjutim u Poljskoj došlo je do

ekonomske depresije, i zato je u znatnoj mjeri kolonizacija

Palestine stradala, jer je bila ovisna o tome staležu. Kroz to

nastala je i u -svim drugim slojevima Palestine kriza. Efekat

znamo: 7 do 10 hiljada nezaposlenih. To za židovsku) Palestinu

znači mnogo. Vi ćete danas imati prilike, da čujete i izvještaj

raznih institucija. Ja sam htio samo- da podsjetim na neke

statističke podatke. Da Vas podsjetim na to, da je Keren Ha-

jesod sakupio do sada oko 2 i pol milijuna funti
(

što znači u

j našoj valuti oko 700 miilijona dinara. To je svota, koja izgleda

na prvi pogled golema, ali ne smijete zaboraviti da se tu radi

0 počecima: o osušivanu močvara, gradjenju osnovnoga ka-

mena nove domaje, da se novac investirao u stvari koje su

nenadoknadive za te krajeve. Ako se samo može (pomisliti da

bi se kraj, gdje mi živimo, počeo iznova da gradi, kolike bi

to svote iziskivalo? Ne smijemo se zato čuditi, ako svota iz-

gleda velika a u stvari nije takova. Ali činjenica, da jošuvijek

ne dostaje sredstava razlog je, da nastaje kriza. Kada bi tih

sredstava bilo, ne bi bilo krize ni kod kolonizacije ni kod emi-

gracije. Ovako smo ovisni upravo o tim prihodima koje malo

po malo skupljamo da ih upotrebimo za ciljeve izgradnje. Ke-

ren Kajemet pokazao je lijepe rezultate. U njegovom posjedu

nalazi se oko 200 hiljada dunuma zemlje u Palestini. Jedan

dunum ima 920 kvadratnih metara te prema tome ovaj kom-

pleks nije tako veliki ako se pomisli, da čitava Palestina ima

19 i pol milijuna dunuma. U pos'edu Keren Kajemeta nalazi

se samo 200 hiljada. Ova činjenica daje nam povoda da pomi-

slimo na to, kako da svoje radove oko Keren Kajemeta i Ke-

ren Hajesoda inteziviramo. Zato treba da saslušate referate

1 da stvorite zaključke koji će ići onamo da se ppvećaju pri-

hodi ovih naših institucija, te da i mi damo. svoj obol za po-

većanje zemljišta i omogućimo kolonizaciju Palestine, Kod nas

prihodi za Keren Kajemet napreduju. Naprotiv kod velikih

centara oni pokazuju nazadak. Jedno je ipak jasno, a to je,

da nijesmo napredovali u okupiranju novoga zemljišta. Keren

Kajemet .obvezao se je toliko u prošlim godinama da nije

bioi u stanju da te obaveze ispuni. To znači, da je ,on prihode,

koj su ove godine sakupljani upotrebljavao većinom za po-

kriće svojih obaveza iz prošlih godina, dok je neznatan dio,

upotrebio za kupovanu novih zemljišta, a medju njima i za

kupnju zemljišta jugoslavenskog mošava. To su naše subjektivne

i objektivne poteškoće, a sada da s osvrnemo na uspjehe na-

šega rada.

Ponajprije imamo da zabilježimo činjenicu da smo kod

nas dobili izjavu od ministra vanjlskih poslova dra. Ninčića

kojom potvrdjuje prijašnju izjavu dra. Milenka Vesndća u po-

gledu priznanja i potpore cijonistiSkog pokreta. Ovu izjavu
imamo da zabilježimo kao politički uspjeh našega pokreta.
Iza ove izjave slijedile su mnoge druge. Prilikom sastanka dr.

Weizmanna sa predstavnicima. Italije i Francuske imali smo

prilike da čujemo najveće garancije i najbolje osiguranje i

simpatije za cijonistički pokret. Ja ovdje to ne ću sve da na-

brajam. Ima još jedna interesantna pojava u našem političkom

životu, a to je sastanak dra. Weizmanna sa de Jouvenelom,

francuskim guvernerom Sirije. Na prvi pogled je izgledalo

mnogo se o tome govorilo da se tu radi o nekim »šovinističkim

namjerama« Jevreja
|

da se oni, koji nijesu kolonizirani u Pa-

lestini, koloniziraju u Siriji. U stvari, radilo se o jednoj aik-

tuelnoj teškoći, koja je nastala uslijed borba u Siriji, uslijed

toga, što su izbjeglice iz Sirije prešle u Palestinu. Ali ije za-

ista pretresana mogućnost kolonizacije Haurana u slu-

čaju kad bi uslijed vamskib prilika bilo Jevrejima nemoguće

da rasele Palestinu i to u slučaju da se ne riješi povoljno

arahski problem.

Nadovezujući na štampani tajnički izvještaj ja ću da se

svratim na prilike kod nas. Rad u prošloj godini može da se

ocijeni povoljno. Svako vodstvo je svijesno da izvršenje zada-

taka koji su mu stavljeni u dužnost nije laka stvar i da treba

mnogo i mnogo vremena da se oni izvrše
. . .

Prema tome

nije uvcličavanje, ako velim, da je vodstvo svijesno da je po-

duzelo sve što bi moglo da unapredi ci on. život u našoj orga-

nizaciji te da se ojačaju stanice organizacije. Osim političkih

izjava ministra vanjskih poslova treba da se zabilježi da su

konačno potvrdjeni naši statuti. To možda za našu kraljevinu

nije od velike važnosti, jer smo uvijek nalazila na razumije-

vanje kod zvaničnih krugova u pogledu rada, lađi svakako je

dobro i po pokret korisno, ako se možemo iskazati jednom

službenom potvrdom. Na koncu je ispravno, ako je naša or-

ganizacija kao talkova legalizovana.

Za vrijeme Ijarske akcije posvećeno je mnogo pažnje

mjesnim organizacijama. Zaista nije nikada do sada posveći-

vano toliko pažnje mjesnim organizacijama, niti raspačavanju

šekela na lični način kao danas. Ako rezultati šekela nisu

onoliki koliko bi se očekivalo to je s drugih razloga. Moramo

si biti svijesni da taj rad ne može biti uspješan već u roku

od jedne godine.

Jedno uvelike faU jugoslavenskom cijonizmu. To je poli-

tička vaspitanost cijonista. Ono što vidimo u velikom opsegu

kod svesvjetske Cijonističke Organizacije, što vidimo kod ne-

uspjeha, ko'e smo doživili kod Saveza Naroda, kod mandatarne

komisije, tu istu žalosnu činjenicu moramo da konslatujemo
i kod nas za naše prilike.. Imade med;u nama cijonista, koji

nemaju toliko političke vaspitanosti i discipline, a da bi znali,

što .smiju a što ne smiju da. čine proteštujući. U našem cijo-

mstičkom pokretu imade dva centrifugalna elementa a to su

novosadski i sarajevski. Novi Sad u znak protesta iz ne zna-

mo kojih razloga ne prisustvuje danas ovome vijeću. Ne može

da shvati cijonističku. dužnost prema vodstvu. Druga je stvar

nekoga kritikovati, a drugo je opstruirati protiv svoje organi-

zacije, protiv samoga sebe. Ja držim da. .je potrebno da sc iz-

nese sve da se vidi što je na stvari. Gospoda u Novom Sadu

žele, a to je tenor svih njihovih protesta, da se osnuje distrikt

za Vojvodinu. I ako to oni točno ne kažu, oni žele, da dokažu

kako. .je u Vojvodini rad nemoguć ako nema distrikta. Mi smo

imali prilike da vidimo da se za naše fondove uspješno radi

i bez distrikta. Rezultati su za fondove u Novom Sadu za-

nijemi. Ali ne može se stvarati distrikt na najsigurnijoj bazi,

ako nijesu uspjeli da se organizatora« aktivi već šalju pro-

teste vodstvu, premda smo se na njih obraćali pismima i ri-

ječima, koje apsolutno nijesu uvažavali. Nakon svega toga

ta gospoda konstatuju, da vodstvo u Zagrebu nije sposobno

da se bavi prilikama u Vojvodini.

Uvjeren sam gospodo, kad bi bilo dobre volje u cioni-

sta u Vo vođin. i Novom Sadu, da bi nestalo sumnje, da U

ima ili. nema sposobnosti vodstva da vodi rad u Vojvodini.

'I reba više vb je kroz cijehi godinu, a ne samo prije. sastanfc,
vijeća na kojem treba opstruirati protestima. Moje je mišj..
nje, da ćemo moći o posebnom dlstriktu govorim, ako oni

pokažu, što su u stanju da rade, pa će prema tome vid»

da d je uputno da li da se taj distrikt osnuje. Moglo b sv
.

komu ;'sto tako pasti na um za svoju varošicu i i provlnciu
da stavi ovJkove zahtjeve; troškovi administracije sumo bi
se .povisili, vodstvo zemaljske organizacije ne bi ,;rn.lo siuge

da s jednog mesta vodi i upravlja poslovanjem čitavoga s -

veza. Ne zaboravite još, da nas u čtavoj kraljevini imj

00.000. Čemu da se još onda cijepamo!

Drugo je važno pitanje sarajevsko. Neću da repilcfrani
na napadaje izncšene lično na mene ili na RO u javnim istu.

vima. Radni Odbor naći će način, da to učini sam. Osvrnut
ću se samo na ono, što sam spomenuo u tiskanom f'zveštaja
da sarajevski cijonisti jedinog i drugog tabora ne pokaznu

političik 1,) vaspiitanje ine će da uoče, da postupaju kao dcca
u neprestanim svolim kavgama. Jučer bilo je ovdje izraču-

nano, da su tim svojim kavgama prouzrokovati tokom ovih

godina Sto' se medjusobno kvače gubitak od po prilici -milijun

dinara za naše institucije. Ako apstrahiramo sve druge mo-

mente, koji su već izneseni, ostajem kod toga, da se osudi

inevasplitanost i manjak na disciplini jedne i druge grupe u

Sarajevu. Ti ljudi misu mog i da zatome lične momente, pa

da porade na u-napredjenju svih naših institucija.

Radni Odbor i Savezni Odbor Ima će prilike, da svoj;

mišljenje u formi rezolucije predlože, možda već u toku de-

bate. Ne bih htio da provociram debatu koja bi se suvše

otognulae

Preostaie mi još da prozborim koju o omladinskom p .
kretu kod nas. Pokret u početku bio je takav da je za našu

cmladmu značio novi život.. Bila je to nova revolucicn -na

ideja, koja ih je potpuno pnožela, aK medfutfm ne mogu a da

ne konstafrem da vrijeme leti, da je od prvih početaka već

prošlo sedam godina i da taj pokret To znači da se is-

paljuju razne struje i razna nazlranju da je jedva vjerojatno,

da će se pokret pokazati jednoličan kao u početku. Neznani

da li ie na štetu, što se Ispo'ju ju razne struje, ali držim da ćc

se svaki omladinac, koji simpatizira s jednom ili drugom stru-

jom predat} ozbiljnom radu. Na nama je da sačekamo.

Pri koncu, prepuštajući točniji izvještaj posebnom refe-

rentu, moramo da spomenem I jepi uzevši apsolutno, če-

dni uspjeh; osnutak jugoslavenske haJučke farme. Poznato je,

koliko je bilo naprezanja, da do osnutka te farme đodje. Sre-

tnim slučajem prilika možemo izvjestžti, da su naši haluci do-

bili od Keren Kajemeta zemlliate na kojem marljivo rdf

U ovoj godini] vodstvo je naše jugoslavenske cliartističke or-

ganizacije poduzelo sve i uplivisalo na egzekutivu da dc

ostvaranja te farme što prije dodje. Vodstvo je sretno, da

može da jzvjesti savezno vijeće da je do ostvarenja došlo i

da našli haluci vlastitom rukom rade na vlastitom zem'lVštu

Eto jedan čedan, ali stvaran momenat u našem pokretu. Taj

nam mora da da snage da izbacimo žučlfivost i matrpojivosi

iz naših redova. Da skupimo svu našu snagu za cijonistčki

oigan zaciju, da joj stavimo sve naše sile na raspoloženi:

Zaista se od nas mnogo traži. Traž;, se čvtav čovjk. To treb:

da kažemo u prvom redn vama, a i ostalom svijetu. Nash

se je ljudi, koji gaje vjeru u rad; težak aM sladak rad. Ima

zadovoljstva u njemu,, ako se uzmogne svakom pr Ikon >s

tupit\ pokazu ući na uspjehe.

Stavljajući vam ovaj izvještaj do znanja, molim vas, go

spođo, da se ograničite sutra u debati na stvarne momenti

kako bismo jedamput došli do harmarničkog i svrsishodno)

rađa u našoj organizaciji. (Pljesak i odobravanje).

Referat o Keren Hajesodu

A. Koen; U medjuvremenu,dok jesredjenostanje kortoteka

knjiga, Kuratorijum iz Beograda preduzeo je mere, da oba

vesti jevrejsku javnost Jugoslavije o preseljenju Centrale

Beograd, pozivaju# sve mesne Kunatorije, sve mesne Cijon

stičke Organizacije li sve jevrejske opštlne, kao i sve upisnik

i iiplatn3ke Keren Ha.jesoda, đa stupe sa Centralom u Be(

gradu u vezu, da se u svima mestima obrazuju mesni Kura

tori?; gde isti ne postoje, ili bi iste trebalo obrazovati, d

organizam rad na pribiranju novih upisnika Keren Hajesod:

da se energično nastavi akcija na ovom opgtem narođnoi

jevreiskom poslu. Svi stari uplatnici izveštenil se o stanju ni

hovog dugovanja i pozvani' na da'je uplate.

Treba'o je dosta vremena, dosta apela i dosta prep s!

dok su se pojedina mesta pokrenula na rad: Uspeh je b

ipakl ograničen na pofedina mesta i zavCsio je od energije li

di koji su akciju sprovođilr.

Ma koliko da je bilo rada kod mesnih Kuratonija, rezi

tat novih akvizicija bio bi nedovoljan za onaj uspeh, koji

traži od Kuratorijuma za Jugoslaviju, da bi pokrio kontiPe

propisan našoj zemlji. Očigledan vldniji uspeh b o je taff

gde je razvijena živa propaganda šilianjem izaslanika, a *

jc najpri.j-tnije, to je, da je ovaj uspeh postignut tamo.
P

je doskora cionistički rad bio najmanje razVijon, i gde Keri

Ha'esod još nije bio ni propagiran, a to je Vr, j vođini

Propagandu izvršena od maja meseca ove godine od strai

Kuratorijuma u Beogradu uz pripomoć izaslanika Centrale I

Londona gg. Salem Pazi-Q o Idma na i Riharda Ste ini

ra dala jc ove rezultate:

U Subotbc! dobiveno je 87 novih član ,va sa upis*

od Din 87.800 od kojih je up’aćeno Din 44.100.—.

U Veliko m-B ečkereku dobiveno je novih ćlaij
va: 41 sa upisom od Din 42.300.

—, od kojih 3e uplaćeno >1

29.450.—.

U Veliko j-Kik i ndo dobiveno je novih članova; ■

sa upisom od Din 35.141.—, od kojih je uplaćeno Din 18-0«

U Senti dobiveno je novth Članova; 63 sa upisom ■

Din 49 600. —; od kojih je uplaćeno Din 21.800.--. I

Odat’e se prešlo na Hrvatsku .1 Slavoniju, dakle

koja je već ranije bila obrad'ivaua u korist Keren Hajes*

i postignut je ovaj uspeh:

4 »Ž I D O V* Broj 43,



U Osčjeku dobiveno je novih članova; 119 članova

sa upisom od Din 159.300.—, od kojih je uplaćeno Din 812.619.

U-Vmk o v e ima dobiveno je novih članova: 50 sa

■ upisom od Din 70.200, od kojih je uplaćeno Din 30.850.

U Vukovaru dobiveno je novilh članova 18 sa upi-

som od Din 27.750, od kojih je uplaćeno Din 18.100.

U .Beogradu dobiveno je novih Članova: 10 sa upi-

som od Din 9.200, od kojih ie uplaćeno Din 6.930.

Ovaj rad pokazao je, da se energičnom akc'jom, da po-

stići željeni rezultat, ali i to, dat 'je ovaj rad skopčan za veli-

kim izdacima pored dragocenog vremena onih čianova Ku-

ratorijuma, koji se rad! ove propagande moraju da udaljuju

iz svojih mesta, što opet izaziva posledicu, da to otežava sa-

mu akciju. Kad toga nebi bilo i kad bi se akcija mogla spro-

voditi sa onim uticajem, koji su izaslanici Kuratrfrijuma imali

u gore označenim mest'ifla sa onom energijom, koža je ta-

mo upotreb jena. uspeh bi krunisao sve nade i zahleve sviju

nas. ,

Ovakvim .svojim radom Kuratcrijum u Beogradu po-

stigao je, da povisi broj članova (obveznika) Keren HaTesoda

kao £ prihoda K. H. Uporedjenjem se može utvrditi, da je

prema spisku A. za vreme od 1920. g.ldo novembra 1925. g.

bilo obveznika K
v

H. 1779. sa ukupnom upisanom sumom od

Din 6.009.998, 15.

Za nepunih 9 meseci rada Kuratorijuma u Beogradu po-

višen je broj članova na 2.269 t. j. sa 490 članova, a sa 'iz-

nosom od Din 559.367, 60; od prednjeg iznosa naplaćeno je

Din 295.441.75, at ostalo je resto za naplatu D’n 263.925.85.

Od starih upisnika naplaćeno 'je cd 1921. g. da 30,. listo-

pada 1926. g. iznos od Din 3.068.693.72, a ostaje resto za na-

platu Dn 2941.304.43. "Od 'pomenuitog ostatka, ima se otp'-

sati (iznos od Din 568.799.30 iz uzroka, što 'pojedini članovi

usled pramene prilika nisu u stanju .platit'. Prema tome, kad

se po spisku A. odbije otpisan iznos, ostaje čisto za naplatu

Din 2.630.600.98.

Ceioknpan 'rashod za vreme od 28. studena 1925. g. do

konca meseca septembra 1926. g. iznosi Din 115.028.45.

Kaka je za godinu 1926.—1927. (jevrejska; 5687. g.) od-

redjeno, da Jugos’avija ima osigurati, upalitel
? poslati Centrali

Keren Hajesođa u Jerusalimu L. st. 3.000, Centralnu! Kurato-

rijum Keren Hajesođa predlaže za budući rad Keren Hajesođa

jedan od sledećih triju predloga:

I. dla sel za Keren Hajesod kontingetira opštlnama od

poreske glave Din 100. što bi iznosilo na 10.000 pareslkih

glava Din 1.000.000, ili

11. đd se razreže Jevrejskim Opština.ma, da imadu platiti

8 posto od Opštinskog budžeta, što bi iznosilo za sve jevrej-

ske opštine na sumu od Din 12.000.000, (Iznos od Din 960.000

e

111. 4a ostane po starom Sistemu rada, s tim da imaju

izaslanici iz Londonske Centrale, kao na primer gg. Pazi—

Goldmann i Stemer, kao i prošle godine, probaviti najman'e

šest meseci u našoj sredini i da proputuju po Jugoslaviji sa

članovima Kuratorijuma i u sva ona mesta gde ima jevrejskih

žitelja, ali gde ni! dosad nisu uzimali učešća za'obnlovu Pale-

stine.

Ako bude usvojen jedan od prva dva predloga, može

tada Centrala u Jugoslaviji osigurati Centrali u Londonu,

budžet .od L. st. 3.000, za period od 1926.—'1927. god.

Na kraju Centralni Kuratorifum Keren Hajesođa sa ža-

Ijenem izvešltava Savezno Veće, dal je g. Lazar Avramović

glavni Kurator Keren Hajesođa, kom pripada glavna zasluga

za uredjenie celoga rada Keren Hajesođa, kao i za otpravljanje

svih tekućih poslova, koji je rukovodio i vodio ćelu kores-

pondenciju rrdeči od prijema dužnosti svakodnevno sa-

lima starao se za razvoj propagande, pa učestvovao i

lično u njoj izjavio, da, blagodareći na poverenju, koje mu

je ukazano —, otklanja dalji svoj izbor.

Kuratori'um smatra za svoju dužnost, da zahvali i na

ovom mestu g. Lazaru Avramoviću za »vaj neumorni rad za

Keren Hajesod j da zamoli Savezno Veće, da g. Lazaru

Avramoviću izrazi i sa svoje strane zahvalnost zđ ova-

kav požrtvovan i prllmerari rad, na nacionalnom Tposlu.

Kuratorium Keren Hajesođa nalazi, da je nemoguće u

budućnosti tražiti od jednog člana Kuratorijuma, da se tako

reći sav posveti radu za Keren Hajesod zanemarujući golfove

sasvim svoj lični rad i zato predlaž.e Saveznom Veću, da g.

Lazara Avramovltoa ponovo izabere u Karatrabi um Keren Ha-

jesoda, a ovome stavi u dužnost, da poslove svoje organizu-

ie tako, da Kuratorijum odgovori svojoj dužnost dijeleći rad

na više osoba ne preopterećujući nacionalnim rado,n\ samo

jedno lice.

U izveštaju Londonske Centrale Keren Ha'esoda od 14.

septembra ove godine zioženo je današnje stanje u Palestini',

koje se može smatrati, kao vrlo teško i kritično. Budžet,

koji je utvrdjen za redovni život i razvitak Palestine, nije

dovoljan u vreme danaanje krize. 8000 radenifca ostalo je

nedovoljno zaposeno fer rade samo 2—3 dana ncdeijno 3000

sasvftn su bez posla. Redovni prihodi ne zadovoljavaju za

borbu sa tom krizom, a da se u islto vreme odgovara

petrehema normalnog života i razvijanja. Nezaposlenost se

širi svaki dan.

Usled toga Centrala Keren Hajesođa rešiia se, da nadje

novia sredstva u vistr L. st. 100.000.— i to u kratkom reku

vremena kao neophodno potrebna, da bi se mogla spasti ugro-

žena situacija.

Keren Hajesod apeiuje na sve cijomste i na sve Jevr.je,

koji su svesni svoje dužnosti, da potpomognu na svaki način

deio vaspcstavljenja Palestine. Ako ta pomoć ne bude došla

u pora enutim razmerima i u vrlo kratkom roku, Palestina ne će

moći uspešno, da se bori sa današnjom krizom i besposlicom.

Zato će početi naročita akcija Keren Haje-

soda, koja mora, da nabavi potrebnu sredstva, bez veze sa

redovnim naporima obveznika Keren Hajesođa, čiji redovni;

prilozi moraju služiti za održavanje redovnog budžeta. Ne

srne da bude sumnje u konačni uspeh, svaki mora dn izvrši

najveće rtapore, ne srne biti umora ili ravnodušnosti, svaki

mora pregialački da ispuni svoji dužnost prema Palestini.

Cionističke organizacije, na koje Izvršni Odbor Cen

trale u Londonu naročito upućuje apel za potpomaganje svima

sredstvima te zasebne akcije Keren Hajesođa,

moraju biti prvi na tom poslu, a njihov primer mora da povuče

za sobom i ćelo Jevrejstvo.. Ako svaki ispuni svoju dužnost,

potrebni iznos će biti lako sakupljen.

Predlcg sumišijenlka van Uprave Keren Hajesođa.

Os ; m pronalaženja potrebitih srestava, treba da se tako-

djer pronadje najbolji sistem za iskorišćivanje istih, pa jedna

grupa predlaže, da se zainteresuju za preseljavanje u Pale-

stinu ne samo radnic", nego i buržoazija sa sva’ilm kaptolima,

koji će uz potporu nacionalnih sredstava Keren Hafesoda po

moću raznih kredita, intabuladija avansa( i t. d. mo6l da uloži

svoj novac u poljska poduzeća, te da i sebi takq obezbede u

PalesLni nepokretna imanja, koja će im donesit". prihode, a

pored toga više prostora za radnike i time doprimeti

uspehu, da obore današnju krizu i besposlicu. T„ grupa ra-

čuna, da bi se na taj način privlačenjem privatnog kapitala,
isti i ‘još mnogo boi ji rezultati mogli postidi, a sa znatno ma-

njim troškovima cd strane Nacionalnog Fonda.

U vez.' s izloženim izveštajem Centrala* Keren Hajesodau

Londonu, i prediogom pojedinaca, navode se rezultati po-

stignuti do danas u Jugoslaviji i naznačuju predloži, na kojf bi

se način mogli Jevreji Jugoslavije odazvati apelu za jačanje
dobroga razvitka i; budućnosti Palestine.

� .

Gosp. Dr. Alfred Si n g e r referiše o

Govor g. Rosenblutha u sinagozi

U nedjelju dne 17. oktobra bio je u sinagozi u Štrosma-

jerovoji ulici najavljeni sinagogalni koncerat, ,o kojem ćemo

donijeti ocjenu u narednom hro'u. Nakon programa predstavio

je publici g. dir. Stern prisutnoga člana Egzekutive Svjetske

Cijonističke Organizacije gosp. Feliksa Rosenbliitha, koji je iza

toga uzeo riječ i održao ovaj govor, koji se svih brojnih pri-

sutnika veoma dojmio:

»Možda bismo uvijek morali da govorimo o Palestini i o

izgradnji židovskoga života u toj zemlji, kad budemo u ova-

kovcm svečanom raspoloženju, u koje dovodi nabožna pjesma

iz narodne duše. Jer palestinska misao ima dubiu svoju osnov-

ku u religiji i religičnosti židovske psihe. Držim, da je tek

profile subote sa ovoga mjesta prvi puta u ovoj godini bila

rečena riječ o palestinskom obećanju. Prošle se subote čitala

sidra u kojoj Se prvi puta spominje riječ Boga, koja praocu na-

šem obećaje zemlju palestinsku: »Podji iz kuće, gdje si se

rodio, iz zemlje otaca svojih u zemlju, što ću ti je da poka-

žem«. I ovo obećanje, poruka Boga, štoi je zabilježena u prvim

odsječciraa biblije, prati židovski narod na njegovu putu i svi

Vi znatc
j

da se u ovoj sinagozi jednako kao i u svim sinago-

gama u svijetu nekoliko puta na dan moli molitva, u kojoj se

spominju riječi obećanja o polasku i povratku u Erec Jisrael.

Gospodje i gospodo! Ova palestinska misao ima eto,

dublju osnovku u židovskoj povijesti, u židovskoj religiji i ži-

dovskoj duši. A što nam danas znači palestinska misao? Zna-

či, da su se proširile stijene židovskoga doma, da su se zidovi

sinagoge razmaknuli do punoga židovskoga života, raširili u«

u židovsku zbilju. Današnji je židovski život u svojoj pozitiv-

nosti označen produbljivanjem židovske zbilje, a to produblji-

vanje to je jače, što je u nama zaista dublja palestinska misao

a etičnost u istinu viša. Nakon stotiila godina jedno je svijesno

nastojanje pregnulo da preporodi židovsku zbilju, da aktiv-

nošću iz pasivne egzistence stvori život pun stvarnih vrednota,

što se proživljuju a ne trpaju tćk u literaturu. Današnja zbilja

mnogo je manja( od apstraktnoga ideala, ali ona boja, kroči i

osvaja. Zbog blizine njene realnosti na njoj se zapažaju i ne-

dostatci i ranogošta se prekorava, ali njome je u židovski na-

rod unesen istinski, osvježeni živpt
(

u kojem se može u pu-

noći svojoj da* manifestnie snaga židovskoga naroda.

Bio sam ranije jednom već u Vašoj sredini. Odonda sam

proboravio dvije godine u Palestini i na svoje sam oči.vidio,

što se ondje učinilo u zadnjim godinama. Vidio sam, gdije su

židovske ruke izgradile od osnova jedan židovski grad, Tel

Aviv, koji s ponosom nazivljemo prvim, sasvime našim, židov-

skim gradom. Vidio sam haluca, pionira, koji je u Emeku stvo-

rio kojih 40 poljoprivrednih naselja. I mnogi Židovi i nežidovi

stadoše diveći se veličini pregalaštva, snazi toga djela, koje je

stvorio golem idealizam združen s nenadmašivim požrtvova-

njem.

Mi smo danas prožeti uvjerenjem da se Palestina može

da izgradi uz jednu pretpostavku uz saradnju Židova na

svemu svijetu. Oni što polaze u Palestinu u sebi su mogli da

skupe snage, da ondje grade židovsku domaju. Ali sve te oda-

brane snage moći će tek da uspiju, pomognu li svi Židovi.

Nije ova zadaća stavljena tek cijonistima
)

ne tek grupi jednoj

u židovstvu, nego je namijenjena svim Židovima, cijonisthna

i neci'onistima.

Osnovka ovome djelu izgradnje jest Keren Hajesod, koji

daje poljoprivredne kredite u našoj zemlji, uzdržaje hebresko

školstvo, koji je osnovao veličajnu zdravstvenu organizaciju.

Tu je i Vama data mogućnost, da pridonesete, da naši pioniri

uzmognu ustra'jati u svome teškome radu. A oni mogu tek da

podnesu muke i pregaranja, znadu li da iza njih ima netko,

koji ne će dopustiti da klonu, nego će vazda da obavlja svoju

dužnost prema njima, što su u prvim redovima. Treba lude da

saradjujete i pripomažete onim malenim i sitnim, a opet to-

liko važnim, što svaki Židov u gaJutu može da dade nov-

cem. Pomognite židovskomu pomozite pionirima,

učestvujte u vaspostavljan'.u židovske domaje, dajte prinos

svoj časti židovskoga imena!«

Priredbe uz Savezno Vijeće

Uz ovogodišnje Savezno Vijeće održane su ove priredbe:

koncerat u sinagozi, gimnastička akademija žid. gomb. i šport,

društva »Makabi« i komers.

O koncertu u sinagozi donijet ćemo ocjienu našega muzič-

kog saradnika u narednom broju, U današnjem broju donosimo’

govor g, Rosenbliitha, koji je održao u sinagozi neposredno iza

koncerta.

U ponedjeljak uveče priredio je zagrebački »Makabi«

akademiju svojih odličnih gimnastičkih skupina. Sve su točke

izvedene imponirajućom preciznošću i sigurnošću. Odabrane

točke bile su naskroz elegantne i stilizovane, Gos-p. Jankovića,

učitelja gimnastike u »Makabili« ide zaista svako priznanje.
Prisutni član Egzekutive g. Rosenbliith veoma se laskavo iz-

razio o čitavoj akademiji.

Prije programa podijelio je dr. Braun diplome članovima,
koji su s uspjehom svršili prednjačiti kurs, u kome

se poredl
gimnastike naučavala higijena, anatomija i ritmika,

«

Iza akademije .održan je komers u dvorani Grand Hotela

a ne kako je bilo ranije najavljeno u »Esplanadu«, jer je upra-

va toga hotela odjednom, u zadnji čas zatražila smiješno vi-

soku paušalnu svotu.

Komersom je vladalo dobro raspoloženje. Nizali
se za-

bavni govori. Starina predsjednik Saveza gosp, dr. David Afl-
k vai 1a j pokazao se tuđe duhovitim kozerom. Komers je otvo-
rio kratkim govorom gosp. dr. Aleksandar Licht, Iza njega go-
vorio je g. dr, Alkalaj, pa rabin dr. Keller, dr. Cvi Rothmiil-
!er, prof. Goldmann i rabin dr. Kaufmann. Komers je potrajao
do u duboku noć.

Keren Kajemet Lejisraelu

Prvi .put Uprava KKL samostalno izvještava Savezno

Vijeće o radu u prošloj godini ii o potrebama, našega zemljiiš-

noga fonda.

Rezultat sabirnoga rada u ovoj godini pr kazali smo u

godišnjoj statistici i na nju smo nadovezali neka razmatranja,

koja se odnose na pojedine sabirne grane, na pojedine pokra-
jine j gradove. Dotakli smo se i s'stema rada I s nekoliko riječi
okarakterizirali bitnu razliku izmediu prijašnjega i sadašnjega

i konačno smo uputili našoj židovskoj javnosti apel za intert

sivain rad u jubilarnoj godini.

I danas, kad stupamo pred Vas, da Vam položimo računa

o radu u prošloj godini možemo da. ustvrdimo, da je ova go-

dina bia uspješna u svakome pogledu i da, bani je donijela

priznanja direktorija KKL, ma da nismo što hoću odmah

Pozdravi

Saveznom Vijeću stigli su pozdravni brzojavi od pred-
sjedništva Akcionoga Komitcja Cijonističke Organizacije, Eg-
zekutive Sv etske Sefardske Organizacije, vodstva svjetske or-

ganizacije »Hehaltic« u Varšavi, Saveza Rabina u Kraljev. SHS
Vrhovnoga Rabina. Mjesne Sefardske Organizacija u Beogra-
du, Grupe Nar, Žid. Svijesti, f, Hansa Hochsingera dr. Laže

Avramovića, predsj. Centrale K. H. za kraljevinu SHS, koji je
zbog bolesti bio spri ečen da dodje na Vijeće, dr. Solomona
Alkalaja, dr. Julije Dohany-a, mnogih cifonističldh radenika
u pokrajini

j
Mjesnih Organizacija, koje nijesu mogle da na Vi-

jeće izašalju svoga delegata, i raznih židovskih društava u

zemlji.

Pozdravne brzojavke poslale su nadalje cijonističke or-

ganizacije u Americi, Njemačkoj, Bugarskoj, Nizozemskoj,
Poljskoj, Grčkoj, Rumunjsko), Italiji, Litvi, Francuskoj itd.

Gospođin načelnik grada Zagreba, arh. Heinzl poslao
je Vijeću naročiti pozdravni dopis i ispričao se što ga je bo-
lest spriječila da prisustvuje otvorenju Vijeća. Jednako je pi-
smeno pozdravio Vijeće i konzul Velike Britanije, koji zbog
ođuljega odsustva iz Zagreba nije mogao da se odazove po-
zivu Radnoga Odbora.
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Evo jednostavnog Rinso-postupka: Priredi Rinso pirema na

putku na omotu. Puštaj rublje da se u njem moći kroz noć,

izjutra ga samo isp’ahnil i povjesi da se osuši to je sve.

R nso obavlja za Vals teški posao pranja.

Dobiva se u svakoj trgovini i drogeriji.

ZastUPStBO j depot: Norbert Weiss I drug

Zagreb, bajmište br: 51.
Telefon br. 7-33. Brzojavi: Notbert



da naglasim sasvim ispunili .preuzetu obvezu prema KKL.

Uspjeh oivaj nije se pokazao samo u brojčanom napretku, što

vti&e, tu smo mogli uz nešto bolje razumijevanje naših M. C. O.

i nešto jače potpore sa strane pojedinih sumašljenka postići

zna/tno bolji rezultat i namaknuti potpuno propisani kontin-

gent. Naš je uspjeh u prvome redu u izgradnji našega sabiri

noga aparata. Od posljednjega našega Vijeća dio danas,— u

gotovo 10 mjeseci uspjelo nam je, da postojeća povjere-

ništvo! reorganiziramo i da u 20 mjesta stvorimo nove stanice

za sabirni rad, da povećamo broj naših saradnfka. U našoj

statistici nailazimo na mnoga mjesta, koja do sad osmo, naši:

ili koja već davno misu figurirala u njoj. Tu ćemo morati na-

stavi! svojim nastojanjem, sve dok ne budemo i u zadnjem,

najmanjem mjestu imali svoga povjerenika. Jer u tome i jest

zadatak; da zahvatimo svakoga Židova, da se ne obraćamo

vazda santo istome, malenom krugu. Samo ćemo onda moći

da potpunoma ispurt'mo svoju dužnost prema KKL, ako uspl.

jemo da prodromo s idejom Kerena u širolke slojeve. Taj

problem predobivanja ljudi za KKL jest problem organizo-

vanja rada, u prvom redu organizovanja u velikim gradovima.

Priznajemo, da nam to do danas nije uspjelo. Istina, naši ve-

liki gradovi! naročito Zagreb, Beograd, Novisad i Sarajevo

pokazuju lijep napredak i stalno rastu prihodi iz tih mjesta.

Ali ipak. Sve nas to ne može zadovoljiti. Moramo uočiti dinje

niče onako kakove uistinu jesu, a one nam jasno kažu, da

smo u tora pogledu još na početku našega rada, a da svi ti

uspjesi nisu toliko posljedica sistematskoga rada već vfSe slu-

čaja. Važni će biti stoga zadatak, da u novoj godini prive-

demo ovaj problem povoljnom rješenju, jer o tome zavisi, po

našem mišljenju, sav uspjeh sabirnoga rada u nas. Jedan, po-

gled na statistiku dostaje, da vas uvjeri o tome. Da su velika

mjesta namaknula svoj kontingent, Jugoslavija bi ispunila svoju

obvezu prema KKL. Treba da se posavjetujemo o osnutku

kotarskih sekretarijata, koji bi mogli organizovatj rad u ve-

likim mjestima.

I na još nešta treba da polažemo vrijednost, a to je

tačnost. Naši povjerenici ne obračunavaju akcije odmah nakon

njihova svršetka. Mjesecima leži novac kod njih; za ilustra-

ciju hoću da spomenem tek, da smo do danas a conto zavn

šetka sabirne godine dobili doznačeno dinara 30.000 š da Ima

još uvijek mjesta, koja nam još nisu obračunata sve akcije,

tako da bi konačni rezultat sabirne godine biio znatno veći

a važnije je još, da mi taj novac nismo mogla predoznaćlt} u

Erec, gdje ge tako nužno treba svaka funta. Ne možemo dosta

naglasiti, da KKL ima uslijed velikih kupnja zemljišta u prošloj

godini da udovolji znatnim novčanim obvezama. U god., 5687.

treba otplatiti svotu od 125.000 eg. funti. K tome pridolaze ra-

dovi za sanaciju i priprava zemljišta, koji su vrlo nužni i koji se

ne ( mogu dalje odgađjati. Računa se, da će trebati za te ra-

dove 80.000 egiip. funti. Na to treba da misli dnevno svaki

povjerenik, to treba) da imademo vazda na umri i ta SilnEenica

treba da dikltSrai veličinu našega naprezanja u radu za KKL.

Od svega rada htio bih da istaknem ioš slijedeće. Ove

smo godine prvfi puta rtailšTi na jači odziv naših bogo-

štovnih općina, koje su pretežnim dijelom stavile u svoj

budžet subvenciju za KKL. Spominjemo ovo, jer je ta činjenica

radosna pojava u nas, a časna po naše općine, koje je direk-

torij Keren Kajemeta stavio kao prUmjer svim drugim opći-

nama svijeta. Mi se nadamo, da će u jubilarno® godM i ostale

općine doprinijeti svoj obol zemljišnome fondu i da ne će biti

nijedne općine, koja se ne bi odazvala našem) pozivu, Alt tre-

ba da idemo još jedan korak dalje. U našoj zemlji 'amade ve-

lik broj židovskih institucija i društava i naša' akcija treba da

se proteže i na njih. Već sad .imade pojedinih, naročito dobro-

tvornih ii socijalnih institucija, ikoje su’ davale godišnje doprO-

nos; mi bismo morali uspjeti u tome, da svako društvo daje

godišnji doprfftios za KKL.

Konačno bismo htjeli da spomenemo još jedno sabirno sred-

stvo: škrarbicu, kojom se postiglo ove godine gotovo 4

puta toliko, nego u prošloj godini. Mi smo naročito oda-

brali ovu granu sabirnoga rada, jer njome možemo najlakše

dokazarti, koHkc bi se dalo za KKL postići, kad bi se naši

sumišljenicl tek nešto više zadubili u zadatak KKL, kad bi bili

sivi jesni, od kolike je vrijednosti malen doprinos, što se od

njih traži. Naša lozinka, da svaki odras® Ž’dov i Židovka

tjedno daju 2 dinara. sigurno čedan iznos, koji li pored sve

ekonomske krize može svaki doprinijeti i da u svakoj kući

bude smještena škrabica KKL, ni izdaleka nije ostvarena.

Ne ču ovdje da iznesem brojke j da spominjem pojedina mjesta.

Zadovoljavam se time, da naglasim, da hi se prihodom iz

škrabica, kad bi se svaikil 'držao naše parole, moglo više na-

maknuti? no što nam je uspjelo sabrati; u cijeloj godini iz svih

sabirnih grana. Bit će potrebno, da se naročito za rad oko

'škrabica stavi povjerenicima ma raspolaganje veći broj dobro-

voljnih saradnčka, pa da se škrabice prazne harem svaka'dva

mjeseca. Mč smo ove godine dobili od škrabica dinara 162.000,

a kraj toga nisu škrabice pražnjene prosječno ni dva pulta go-

dišnje, umjesto šest 'puta. To su činjenice, u koje treba da

se malo1 ozh'ljnifie zamislimo; II svako mjesto i svaki pojedinac

znalt će sam, koliko lje od svoje jdužnosti izvršio u tom po-

gledu. Reda radi još napominjemo, da smo u, ovoj godini? smje-

stili 2300 novilh škrabica, čiji će se prihod pokazati zapravo

itek u narednoj godini

Izniloi sam vam ovdje nekoliko pozitivnih rezultata, kej«

smo postigli u oval godini’ fi spomenuo sam negativne mo-

mente odnosno propuste .povjerenika i mjesnih organizacija;

mnogi će da pita, a zair je uprava sa svoje strane;sve -ispu-

nila i nije li i ona mnogošlta propustila? Sigurno, irtii iskreno

priznajemo, da, na mnoge stvari nismo jednostavno stigli i da

se u srazmjerno kratkom roku nije moglo sve dovršiti. Još

će godinu, dvije trajati, da nećemo moći stupiti pred vas

s uvjerenjem, da smo sve uraidflli, štojse od nas moglo oče-

kivati. Pogotovo žalimo, Sto nijesmo mogli dosta raditi na

polju propagande. Nismo uvijek Imali prikladni materijal. Naj-

bolji smo uspjeh positigli propagandom u Vojvodini, ' pa je

Vojvodina ove godine došla na drugo mjesto. Nadamo se,

da ćemo u narednoj godini i na tome području postići bolji

uspjeh. •

I još nekoliko riječi prije završetka. Stupili smo u jubi-

larnu godinu KKL-a. 18. teveta bit će 25 godina otkako je os-

novan KKL. 25 godina nije veliki vremenski odsjek u isitoriji

jednoga naroda, ali ovih 25 godina rada KKL-a označuju i ka-

rakterišu jednu novu epohu u životu židovskoga naroda. U

srazmjerno kratko vrijeme stv,orili smo u Erecu začetke gran-

dioznog djela. Osnovane su mnoge kolonije, izgradiuje se Nova

Palestina, izgradjuje se na zemljištu KKL-a, koji je do danas

priveo u vlasništvo židovskoga naroda 200.000 dunuma. Nije

to mnogoj omjerimo li to s potrebama naroda, nije to mnogo, kad

tim kompleks,om treba da što više udovaljavamo zahtjevima

od stotinu hiljada mladih Židova i Židovki, što nestrpljivo če-

kaju čas, kad će da budu naseljeni na zemljištu KKL-a. Ah

direktorij KKL-a ne raspolaže s dovoljno zemljišta. U godini

5685, kupio je KKL velike komplekse u Emeku, a već u pro-

šloj godini nije mogao uslijed velikih obaveza da kupi novo

zemljište. Već sam uvodno da KKL treba u ovoj

godini za namircnje svojih obveza 200.000 egipt. hinti, §to

znači, da moramo podvostručiti naša naprezanja, hoćemo

da Narodni Fond kupi u ovoj godini barem 50.000 dunuma. To
je čedan cilj, minimum onoga, što je bezuvjetno nužno. Tešk0

nas sc doimlje a i stvarno je loše, što KKL nije mogao u
ovoj

godini kupiti oveće komplekse zemljišta i stvoriti nova na-

selja, što mora stajati skrštendh ruku i što ne može u najod-
lučnijem času, da izvrši sv.oj zadatak, da nacijonalnoj kolo-
nizaciji stavi u svako doba na raspolaganje potrebno zemljiš.
te. Hoćemo li, dai naš rad napreduje, hoćemo li da s toliko
žrtava započeto djelo privedemo sretno kraju

i
mora da smo

svijesni, da se u dosadašnjem tempu ne može dalje. Kolonin.
čija mora da se razvije po stalnom planu i ne smije da bude
zavisna o slučajevima. Mi moramo znati što trebamo i što

možemo. Što trebamo, o tome smo si na čistu, to svaki od

nas zna, Nema toga kompleksa slobodnog zemljišta, nema te

mogućnosti za kupovanje zcmlpšta koje bismo smjeli da pro-
pustimo. Svaki pedalj palestinske zemlje treba da dodje u

vlastni štv-o židovskoga naroda, jer samo u našim rukama, samo

onda moći ćemo da postanemo odlučujući faktor u zemlji,
bude li sve zemljište naše. Time Vam ne velim ništa no-

voga. A ipak držim, da se ne može nikad suviše da naglasi
ova istina, koja je toliko jednostavna

>

toliko jasna i lako

shvatljiva, a koja unatoč tome još nije postala našom dušev-

nom svojinom, jer bi inače drugačiji bio rezultat našega rada.
Nije nam dovoljno doprlo u svijest što možemo da ura-

dimo. Iz spoznaje o važnosti rada KKL-a, čija je istorija pod-
jednako i istorija razvitka i napretka cijonističkog pokreta,
treba da povučemo nužnu konzekvenciju i da stavimo KKL-u

na raspolaganje najnužnija sredstva, da uzmogne ostvariti bar

čedan sv.oj program. Naročito treba- ova godina, u kojoj slavi
KKL svoj 25-godišnji jubilej, da potakne židovstvo cijeloga
svijeta, da više no ikad učini sve kako bi našem zemljišnom
fondu privelo veliki prihod, koji će mu omogućiti, da kupi što

više zemlje.

Jubilej Keren Kajemeta u dvostrukoj mjeri obvezuje ju-
goslavensko židovstvo na intenzivan rad za namicanje sred-

stava za Narodni Fond, jer za nas je jubilarna godina spojena
još s jednom za nas veoma važnom i radosnom činjenicom t.

j.: s osnutkom naše halučke kol.onije. Nakon mnogih
poteškoća pitanje je zemljišta sretno riješeno i KKL dao je
1000 dunuma zemljišta za prvu jugoslavensku koloniju u Pa-

lestini, povezavši nas tako neraskidivom vezom s Erec Jdsrae-

lom. Ova činjenica treba da bude snažnim podstrckom za ju-
goslavensko židovstvo, da se u jubilarnoj godini dostojno odu-

ži KKL-u, Više no ikad treba da pojačamo naša nastajanja,
intenzitet našega htijenja, da manifestiramo svoju zahvalnost

prema direktoriju KKL-a time, da u .ovoj godini podvostruči-
mo doprinos za KKL. i da uzmognemo na narednom Saveznom

Vijeću, kad bude uprava Narodnog Fonda pred Vas stupila
da Vam polaže računa o svome radu, kazati: jugoslavensko
židovstvo ispunilo je svoju dužnost prema Keren Kajemet
Leisraelu. (Pljesak i odobravanje).

Gosp. Pol lak izvještava u ime veritikacijone komi-

sije. Plenum je na prijedlog komisije vcrifikovao mandate:

Beograd' 15, Zagreb 12, Osijek 3, Vukovar, Karlovac, Požega

po 2, Senta, Virovitica, Vinkovci, Koprivnica, Brod n. S., Bi-

jeljina, Bjelovar, Niš, Banja Luka i Čakovec po 1.

Direktorij Keren Kajemet L e ji s r a e 1 a u

Jerusolimu priposlao je Vijeću .ovaj dopis:

Mnogo poštovana gospodo sumišljenici!

S osjećajem naročite radosti pozdravlja Direktorij Glav-

noga Ureda Keren Kajemeta godišnju konferenciju jugoslaven-

skih cijonista. Vaša konferencija održaje se početkom jubilarne

godine Keren Kajemeta, koji će narednih nedjelja proslaviti

25-godišnjicu dana, kad je peti oijonistićki kongres osnovao

Židovski Narodni Fond,

U tim danima radosnoga sjećanja susrećemo se, eto, sa

zadovoljstvom s cdjonističkom organizacijom, koja je Keren

Kajcmelu uvijek bila toliko vjerna kao jugoslavenska i koje

je rad za Keren Kajemet upravo u zadnje vrijeme toliko uz-

napredovao, To nam daje nade, da će jugoslavenski cijoniste

biti potpunoma svijesni dužnosti, koje im donosi jubilarna go-

dina Keren Kajemeta.
U čemu je ova dužnost? Kad eto povodom jubilarne go-

dine tražimo od svih cijonista da udvostruče svoj trud, da

namaknu dvostruki kontingenat, ne činimo to zbog toga što

osjetismo podesan čas za propagandu
f

nego zbog osjećaja go-

leme odgovornosti. Dvadeset i pet godina rada naučilo nas

je, šta znači Keren Kajemet, šta znači nacionalna svojina zem-

ljišta u Palestini, Tko nije znao, mogao je da nauči proma-

trajući dogadjaje u posljednjim godinama: da zdrav razvitak

narodne domaje u prvome redu ovisi o zdravom razvitku ži-

dovske zemljišne politike u Zemlji. Shvatala se privatna svo-

jina zemljišta kako mu drago
)

jedno je stalno: sretno rješenje

zadaće, što nam je stavljena u Erec Jisraclu uvjetovano je ti-

me, da što je više moguće zemlje prevedemo iz privatnoga

vlasništva i privatne spekulacije u zajedničku svojinu čitavoga

naroda. Gospodarske krize i zapinjanja imigracije moći će da

se prebrode i uklone, očuva ii se zemljište od1 sebičnjačke

jagme. Politička budućnost Erec Jisraela bit će osigurana, bu-

de li se zemljište sačuvalo odi slučajnosti konjunkture. Djelo

Keren Kajemeta obavljeno u 25 godina nije dakako maleno.

200.000 dunuma svojina je Židovskoga Narodnoga Fonda. Ah

što je tih 200.000 dunuma u srazmjeru s mogućnostima u Zem-

lji i s potrebama naše situacije? Dvadeset godina trebali smo

da 200,000 dun. sv, tla u Eerec Jisraclu osigurano za sva vre-

mena žiđovskomc narodu. Više odi pola toga kupljeno je u

posljednjih pet godina. Ne treba, da budemo nezadovoljni s

ovim rezultatom. Ali je ovo uza sve to tempo, koji nas za-

brinjuje, kad pomišljamo na budućnost. I tempo pjosljednjfh pet

godina bio je pretrom. Minimum onoga, što se s gledišta moguć-

nosti i potreba apsolutno vaba dia učini jest kupnja od 100.000

đumuma u svakoj godini.

Ne treba da to detaljnije argumentišemo. Svatko, u koga

je bistro oko, vidi suvislost, svaki znade koliko je opravdao

i vanjskim razlozima diktovan ovaj naš zahtjev. Zato Vam ve-

limo, cijoniste Jugoslavije
i

što govorimo i svim cijonistima u

svijetu; Udvostručite Vai š trud, pomognite nam, da u

jubilarnoj godini uzmognemo da kupimo u najmanju ruku da-

ljih 100,000 dunuma, da u toj godini organizaciju Keren Kaje-

meta tako- izradimo, te bi nam svake godine omogućila ovakav

rezultat.

Prošla godina donijela je dva simptomatična pojava, što

jasno izriču usku povezanost Keren Kajemeta s cijonizmom u

Jugoslaviji. Naš predsjednik, gospodin M. M. Usiškin bio je

u Vašoj sredini pa se sam mogao da uvjeri da u Vas ima ži-

votnoga duha ustrajne saradnje. Ima tek nekoliko nedjelja što

je osnovano prvo naselje jugoslavenskih haluca. Raduje nas

lakat ovoga živoga svjedočanstva tijesne veze Keren Kaje-

raeta i cijonista u 'kraljevini l Srba, Hrvata i Slovenaca; a mi

ćemo da budemo još zadov.oljniji, kad ovo prvo, maleno na-

selje, što je upravo stvoreno, dobije mnoge nasljednike.

Pozdravljamo Vašu konferenciju i želimo Vašoj organi-

zaciji potpuni uspjeh.
S cijonskim pozdravom i odličnim poštovanjem

Keren Kajemeth Lejisrael Ltđ.

Julius Berger v. r.
Woisteio v. r.

Konferencija cijonističkih žena

iz Jugoslavije
U nedjelju dne 17. o

.

mj. poslije podne održana je u

Vijećnici Izraelitske Bogoštovne Općine konferencija cijoni-

stiokih žena u Kraljevim SHS. Konferenciju je otvorila gospo-

jica Mirjam Weiller iz Zagreba. Ponajprije je u kratkom go-

voru razložila potrebu stvaranja organizacije cijon. žena u Kra-

ljevini SHS, koja bi sltupila u Svjetsku Organizaciju Cijoni-

stičkih Žena, Iza toga je hebrejskim govorom pozdravila pri-

sutnoga člana Egzekutive gosp. Feliksa Rosenbliitha i delegata

Glavnoga Ureda Kerten Hajesoda g. prof. Pazi-Ooldmanna.

Nakon što je izabrana predsjednicomkonferencije gospodja

Vera Stetin, održali su veoma uvjerljive govore gg. dr. Ale-

ksandat Licht, Feliks Rcsenbluth l prof. Pazi-Goldmann. Gosp.

Rosenbliith, koji je ranije saradjivao u Svjetskoj Organizaciji

Gijanističkih žena informirao je konferenciju o potrebama, zbog

kojih je stvorena Svjetska Organizacija Gijonističkih Žena i o

zadacima ove organizacije.

Konferencija je nakon detaljnije diskusije u kojoj su uče-

stvovale delegatkinje iz razmlih mjesta odlučila* da se osnuje

organizacija Gijonističkih žena u Kraljevini SHS i izabrala po-

sebni odbor, koji) će taj osnutak pripraviti.

Izvještaj i zaključke konferencije donijet ćemo u slijedećem

broju »Židova«.

Iz Židorvskdg omladinskog kola u Zagrebu.

U nedelju, dne 10. o. mj. održalo lje žid. omlad, kolo

svoje redovito sijelo. Predsjednik g. Julije Griinwaid veli kod

otvorenja, da je odbor zaključio übuduće na program sijela

staviti tjedne izvještaje, kako hi svi članovi mogli upoznati

novosti, koje se dešavaju u žid. i cionističkom svijetu. Zatim

naglašuje društvenu uredbu prema kojoj si imadu sivi savezni

članovi govoriti medjusobno »Ti«, pa preporuča da i mi ne

budemo iznimka u toj društvenoj uredbi

H. dr. Cvi Rothmuller u svojem jednosatnom pre-

davanaju opisuje postanak izraelskog naroda. Opisuje dosadaš-

nje biblijsko godište, koje vrlo često dolazi do protuslovnih

navoda, te gledište moderne nauke. Iznaša niz dogadjaja od

Ahrahama dp proroka. Članovi koji su u lijepom broju posje-

tit sijelo saslušali su (pažljivo predavanje. U diskusiji h. Moše

Schvreiger vraća se na neke momente, pa ih upotpunjuje

aa tumačenjem religije.
H. Zlatan Albahary izvješćuje o zamisli, po kojoj bi

se u kolu imala osnovati diletantska sekcija, pa izgleda da

će naskoro početi rad na tom polju. Zatim h. Hans Kor i-

ča n čita nekoliko odlomaka o žid. gradiću Hebnu.

Dr. Rothmuller upozorio je prisutne na Savezno Vijeća

S. C. na kojem treba da prisustvuje Sto veći brpj čHanova
f

■

zatim predsjednik zaključuje sastanak.

U nedjelju dne 24. o. mj. b&t će u Židovskoj DjaSkoj Menzi,

Palmottćevaj 16, redoviti sastanak, koji počfjije tačno u 2 i po

sata. Govorit će haver Joel Rosenberger o Vijeću Saveza

Cijonista u Kraljevini SHS.

Tjedni referat održait će h. Slavko Deut s c h.
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Organizacioni referat

Referent, g, inž. Oto Rechnitzer:

Gospodje i gospodo!

Ove godine, što je iza nas, obilježen je rad u organiza-

tornom pogledu u glavnom jačanjem saveza. Izvještaji o tom

nalaze se u službenom glasilu »Židov« i ja ne ču da se na to

oS
vrčem, već alko budu gospoda tražila kakova obavještenja

će im se dati nakon generalne debate. Ja ću se samo u

kratko osvrnuti na to da prikazem ono, što bismo. trebali da

uradimo u organizatornom pogledu na jačanju i uzdržavanju

svoga saveza. Već je danas ovdje jednom pala riječ i to sa

strane g. Rosenbliitha da se nama> u cijonizmu radi u prvom

redu na stvaranju pozicija u Erec Jisraelu a u drugom redu

na jačanju naših cdjonističkih organizacija. Radi se dakle o

jednom, da se izrazim njegovim riječima »Wiederaulhau der

Zionistischen Organisation«. To je glavno što hoće Egzekutiva j
da dobije u jačanju cijonistiokih organizacija i o tom imate

dosta u tajničkom i organizacijonom izvještaju. Ako hoću, sa-

svim kratko da kažem, da treba da radimo u ovoj godini na

jačanju svoga saveza, onda mislim da to mogu kazati ovako:

U ovoj godini smo prikupili mjesne organizacije, barem njiho-

vu većinu, za novu godinu možemo kazati da nam treba ra- |

clikalizovati naš oijonistički život u svakom pogledu, u poli- 1

tičko organizatornom i u kulturnom smjeru. Ako kažemo da

treba radikalizovati taji naš cijonističlki život onda mislim da :

treba uspostaviti onaj elan i one cijonističke iparole koje su

kod nas oslabile kroz ovo nekoliko godina i ponovno naglasiti

nacijonalni obnovni momenat u oijonističkom pokretu. U na- j

šoj organizaciji a i u drugim velikim pokazalo se,, da su osim |

toga momenta oslabile i one ideje, koje su rukovodile pokre-

tom u pojedinim njegovim smjerovima, da su oslabile i po-

tamnile i da ih valja postaviti opet na ono mjesto gdje su i

prije bile. ljarska akcija u glavnom je bila organizatorno ja-

čanje našega saveza. Ali treba dai se radi na jačanju saveza

u idejnom i organizatornom pogledu. Naročito u nas pojavile

su se u posljednje vrijeme tendencije, da svako naziva cijo-

oizmom ono što njemu konvenira, i da svatko naglašuje u ci-

jonizmu svoj cijonizam; a zapravo ima samo .jedan oiijonizam

0 kojem ne može biti debate i u kojem nema da se naglašava

to i ono, Ovakovih debata više u našem cijonizmu ne smije

bili. Dakako da ćemo mi gledati da opet dobijemo isti taj

broj članova i još veći nego do ali ni;e cijonizam samo

zbog broja. Cijonizam je projiciran na budućnost, ali i u sa-

dašnjosti treba jasno kazati što on hoće i na takovom osno-

vu dobijati pristalice. Mi smo doživjeli u našoj organizaciji i

taj apsurd da se u našim redovima govorilo često u anticijo-

nističkoj ideologiji. Mogu to danas javno da konstatujem i to

treba da prestane. Treba da se sa saveznih vrhova ne tek

brani, nego da se izluči iz oLjonističkog života. Cijonizam naš

treba da bude intenzivan u svakom pogledu. Dolazi zatim sa-

radnja i s onima koji nijesu cijoniste, ali koje treba da privu-

čemo. Ako izgradjujeroo svoju jaku cijonističku organizaciju

onda je to drugi momenat nego što je ovaj saradnje. Ne može

se u našu organizaciju uvlačili necijondsti ili anticijonisti i

njima slični. Želimo čistoću cijonističkog pokreta, od bilo ka-

kove netrpeljivosti nadjonalnog šovinizma, klasnog cijonizma i

sličnog tome. Naš je cijonizam iz osnova nacijonalan, on tre-

ba da je u našoj samosvijesti, i nastao je u tom da hoćemo

nešto da izvršimo svojom vlastitom snagom. I kad smo mi

upućeni na našu vlastitu snagu, treba da jasno znamo, tko je

s nama a tko je protiv nas, .odnosno da u našoj sredini ne

bude onih, za koje izgleda da su s nama a stvarno su protivu

nas. Ne može se priznati sve djonizmom, što ae naziva cijo-

nizmom, jer cijonizam ima samo jedan kriterij o kojem nema

t ne treba da bude debate. Ne može bili da je u našoj do-

movini poseban djonizam, ikoji je nama akomodiran. Ima je-

dan djomzam za sve. Može biti raznih shvaćanja u pr.ovodje-

nju djonistiČkih akdjjf i zahtjeva, što nam se stavljaju od

strane djonističke egzekutive, ali to je samo razlika u shva-

čanju pojedinosti, a razlike u cijonizmu ne može biti.

Treba da se znade što je cijonizam, treba da se to u agi-

taciji kaže jasno. Za to, da bismo pnvukli neke, koji su još

izvan naših redova, ne smijemo da slabimo ideju, nego valja

da kažemo; Neka dodju oni, koji su s nama, a one, koji nisu,

mi ćemo privući na drugi način.

Na osnovu ovih mojih riječi hoću da izvedem, da u sva-

kom mjestu treba jedna radna grupa
(

koja će visoko dignuti

stijeg djonizma, onako kako je nekada bilo. Ja. sam uvjeren

da će takova radna grupa u svakom mjestu moći da privuče

sve one, koji hoće iskreno da rade za cijonizam, a one koji ne

će, ja mislim da ih na drugi način, na način slabljenja svojih

redova i svoga autoriteta ne smijemo privlačiti. Ne mislim

Hm riječima, da treba borbe. Ali ako nam se borba makar

1 u organizaciji našoj nameće ne treba da je izbjegavamo. Mi

je možemo prihvatiti i ja mislim da smo dosta jaki da ju iz-

vojštimo sebi u korist. Mi ne tražimo sukoba, ali ako se nama

sukobi nameću mi ne mora da ih odbacujemo.

Mi treba da cijoniriramo naš javni židovski život. Riječ

cijonizam ne čuje se u našem javnom životu onako, kako bi

ona valjala da se čuje. Pogledajte židovski život na primjer u

Njemačkoj. On se djooizuje u svakom smjeru, da se oživi

ondje gdje je zamro. Cijonistička se ideja donosi svakome, a

ne dešava se, da ona uzmiče pred drugim idejama, koje joj

nisu adekvatne i 'koje su od nje manje vrijedne. Taj njemački

djomzam je u tom velik, što se u svakoj prilici naglašava,

suština njegove ideje. On se nalazi u svakoj grani društva, u

svim udruženjima u svakoj prilici. Zato ondje ima razračuna-

vanja. A dioći će dan da se razračunamo sa protivnicima. To-

ga se ne treba bojati. Ondje gdje se nešto naglašava tu mora

doći do protivljenja. I onaj tko je naš odlučan protivnik, on

će možda ostati i ne će pristupiti k nama u organizaciju. Ali

će doći dirugi, koje će privući veličina naše ideje.

U vezi s tim treba uspostaviti autoritet našega vodstva

t disciplinu u Savezu. Već kroz 5—6 godina mi tog autoriteta

i te discipline nemamo. Naprosto savezno vodstvo ne zna,

boce li se provesti zahtjevi koje ono postavlja.

To treba da - prestane. U svakom mjestu neka se nadje

grupa ljudi, koja će zagarantovati vodstvu da će se provesti

ono što vodstvo traii
)

i što traži njegov autoritet. Pa makar

netko bio protiv vodstva
f

makar se ne slagao s njim, ipak treba

da ga sluša. To mora u jednom savezu hiti, ako hoćemo da

nam je savez savezom, U vezii sa tim mi treba da izgradimo

svoj savez odozdo prema' gore. Treba da počnemo kod' svakog

pojedinca, pa da najprije jasno .označimo kako se ulazi u mje-

snu organizaciju, tko je sačinjava i nai koji način se skuplja

i održava svoje članstvo. A ne može se to da desi, da netko

izlazi iz članstva savezaida bude cijonista vannjega. Onda nam

je savez i čitav savezni rad iluzoran, jer tim otkidamo i finan-

cijaina sredstva koja su savezu potrebna za rad i za život.

Dosada su naše savezne financije izgledale vrlo. loše zbog to-

ga, što se uz šekel übirao savezni doprinos, koji je jedva upla-

ćivala polovina šekelskih plaćalaca, dakle oko 2500—3000

saveznih članova. Odsada bi trebalo da bude drukčije;

a) prema prijedlogu gosp. Davida Spitzera ili Radnog Od-

bora, koji računa sa 2500 plaćalaca kao i dosada, ali bi se

zato uvelo da se savezni doprinos iplaća mjesečno u sumi od

3 do 30 dinara. Ovakav pogotovo minimalni doprinos mogao

bi svatko da plati, a novac bi stizavao uz dobru organizaciju

mjesečno. Dosad je počeo da stizava tek u maju ili junu a

radna godina počinje stvarno u oktobru;

b) bilo
po prijedlogu beogradske MCO, koja hoće, da se

ustanove 2 savezna prinosa ito za imućnije 35. din, aza

sve ostale 5. din. Po t,ome prijedlogu koji uzimlje za osnovu

računa 8.0C0. šekallim, ne bi se nitko mogao osloboditi pla-

ćanja Saveznog doprinosa.

U oba ova slučaja svi šekelisti čine članstvo saveza, od-

nosno mjesne organizacije. Prema tome će se Savez izgraditi

na osnovi naprijed iznesene idejne podloge odozdo prema gore.

Počeci su već učinjeni u ovoj godini, a Radni Odbor

treba da to još više nastavi i proširi.

Što se tiče mjesne organizacije mislim, da bi ona trebala

biti tako organizovana kao što je organizovan Radni Odbor ia

ne dolaze do kolizije tolike priredbe i akcije bilo kulturne bilo

financijalne. Trebale bi da sastave program što će u koje vrijeme

da izvrše pa da to i vrše. Mnoge akcije su podbacile upravo

zato jer ih je bilo više najednom pa nijesu bile dobro prire-

djene. Nova akcija Ijarska akcija treba da ostane i nadalje u

programu rada, ali u tom« smislu treba da položimo više vri-

jednosti na idejnu agitaciju. Treba da se naprosto učini ono,

što je bilo projektovano i donekle izvedeno, u ovoj radnoj go-

dini. Iz naših centara, Beograda, Zagreba, Sarajeva, Osijeka i

Novoga Sada treba da su mi Sije ni ci koji su zato sposobni i volj-

ni odu u pojedina mjesta i da tamo organizuju rad u mje-

snim organizacijama. Ovakova se praksa afirmirala odašilja-

njem delegacija iz Zagreba pa zato i jesu najbolje organizacije

u Hrvatskoj i Slavoniji. Ne može se tražiti od zagrebačke or-

ganizacije da ide u Južnu Srbiju i da tamo povede akciju

onako kako bi je mogla povesti gospoda iz Beograđa
)

koja bi

ujedno trebala preuzeti i akciju u Vojvodini. Kroz mjesec da-

na svaki može da zna kada će raspolagati sa jednom nedje-

ljom a 10 ljudi kroz četiri nedjelje može da posjeti mnogo mje-

sta. Nijesu to tako kompilikovane stvari kako izgleda. Dakako

da u budgetu treba u tome pogledu mnogo dati za agitaciju.

Ja bih rekao mnogo više nego je bilo ove godine. 'Takova se

stavka rentira. Ako netko treba samo plaćeni vlak on će to

zaračunati i za 50 dinara što stoji vožnja dobije se 1500 do 2

hiljade dinara za Savez ili ine institucije. Ja sam uvjeren da

se uz ovaki rad ne bi desilo da u Skoplju kroz dvije godine

nije bilo nijednog šekela gdje ima preko dvije hiljade Jevreja.
Da se tamo dodje dva do tri puta na sezonu ja ne vjerujem

da ti ljudi ne bi htjeli da daju za Keren Kajemet ili za Keren

Hajesod.

Ukratko naš cijonistički rad treba da se organizuje iz

Zagreba, i Beograda, Ja sam se iskreno radovao kada se je

prošle godine rad razdijelio time što je Keren Hajesod! otišao

u Beograd a Radni. Odbor ostao u Zagrebu. U tome sam vidio

garancije, da ćemo neovisno .ali vezani idejom provoditi ak-

ciju i to idejnu akciju iz Zagreba a finansi'sku kao glavnu iz

Beograda. U t,om pogledu želim da bude još bdije. Radite Vi

gospodo u Beogradu a radit ćemo i mi u Zagrebu. Ja sam

uvjeren da u tome slučaju uspjeh ne može izostati.

U generalnoj debati gospoda će imati prilike da iznesu

sv.oja gledišta na sve ovo pa ćemo na osnovu referata i debate

odrediti smjernice rada u godini što je pred nama.

Financijski izvještaj

Referent g, P o 11 a k umoljava sve delegate i članove

saveznoga vijeća da izvole saslušati pažljivo izvještaj o finan-

cijskom stanju, jer je taj izvještaj vrlo važan, iako sadržaje

u samo suhoparne brojke. Kao što je poslanik egze-

kutive gosp. Rosenbitiith prije podne već bio naglasio, d,ošlo

je vrijeme da se s idejnog cijonizma, prcdje na praktični. Iz

brojaka bit će vidljivo
)

kako je danas više nego ikada potreb-
no,

da
se zaista ipredje na praktični rad. Ja ću ovdje ukratko

da nadovežem, na organizacioni referat, iz koga je bilo vidlji-

vo da su dosadašnji sistemi novčanoga gospodarenja nepraktič-

ni i kako je na taj način nemoguće Savezu da udovolji pravo-

vremeno svojim obavezama. Dok naši izdaci teku tako reći

od prvoga dana nakon saveznog vijeća primici unilaze tek na-

kon provedene šekelske akcije, koja jekako jepoznato dosada

uvijek dolazila kasno, pa se dogadja, da ona tik pred saveznim

vijećem istom završava ili nije još niti tada posve završena.

Šekeli iz Sarajeva npr. trijesu ni do zadnjeg časa bili poslani

ni obračunatu i nijesmo prema tome mogli znati koliko ćemo

odanle dobiti.

Moramo da danas posve otvoreno govorimo o svom

finansijskom stanju, kao što smo jutros otvoreno govorili o op-

ćoj jevrcjskoj situaciji. Novčana situacija saveza je ma kako ne-

rado i teško to priznajemo nepovoljna, dobrim dijelom zbog

sistema übiranja prinosa, koji će se morati promijeniti, ili

prema poznatom vam predlogu, g. Davida Spitzera, ili prema

drugom načinu, koji će vijeće imati da primi. U slučaju da se

ostane kod sistema,, koji danas vlada, nije nam moguće da

udovoljavamo svojim obavezama, jer članovi ne izvršuju svoje

obveze. Naš je budžet za ovu godl, izgradjen na bazi od 4000 še-

kela i 4000 onih, koji plaćaju doprinos, što bi sačinjavalo Din.

120.000, Uplaćeno je u ime doprinosa ukupno Din. 90350, što

znači, da jedna četvrtina nije unišla. Iz ostalih stavaka bud-

geta vidi se, da se on nije mogao svagdje održati u okviru,

koji je bio predvidjen. Vrlo .je važna stavka, koja je bila pre-

koračena, a to su izdaci za naše službeno glasilo »Židov«.

Kada je sastavljen budget za godinu 5686 nije uzeto dovoljno

u obzir stanje »Židova«, jer su svi dužnici za oglase kao i za

pretplatu računati kao aktiva prema kartoteci, budući, da se

računalo s time, da će svaki dužnik udovoljiti svojim obve-

zama. Naše službeno glasilo duguje Savezu Din. 56.000, što

znači, da je ova stavka aktivna, gotovo ne bi bilo manjka. Bi-

lansa »Židova« koja je objelodanjena, iskazuje manjak, koji od-

govara iznosu koji duguje Savezu. Prošle je godine bilansa

»Židova« iskazivala dug Savezu od Din. 24.000 a taj se ove

godine popeo na Din. 56.000. To je nastalo, poradi toga, što su

otpisana potraživanja protiv svih dužnika za oglase i za pret-

platu, kada se vidjelo, da ne plaćaju. Nadalje prema budžetu,

koji je bio sastavljen za »Židov«, bilo. je proračunato da će ti-

sak stajati Din. 88.700 i to Din. 1.700 po broju, a papir Din.

15.000, u svemu dakle Din, 103.400.

Medjutim su troškovi iznosili po broju oko Din. 2.800, o

čemu predleže svi originalni dokumenti tiskare, gdje se list

štampao. Za tisak izdano je ukupno Din. 171.000, pa u tome

leži razlika izmedju onoga, što je bilo pr »računano, i onoga,

što je utrošeno. Da nije bilo oglasa, koji su odbacili lijepu

svotu od oko Din 90.000, bio bi gubitak još znatno veći.

Savezna bilanca iskazuje u aktivima na 31. septembra

gotovinu od Din. 10.190.32, namještaj, od kojega j« .ove godim

otpisano Din. 7000, iungira još Din. 5.000, pa je to prava realm

vrijednost. Vjerovnici saveza iznose Din. 31.000.

Izdali smo nadalje u ovoj godini Din. 17.000 u ime najam

nine, a u budžetu bilo je predvidjeno za ovu stavku 24.000 D

Kako vidite, u ovoj smo stavci nešto prištedili. Upravni troš

kovi iznosili su Din 17.290.32 prema budzetnom predvidjenor

trošku odi Din.. 32.000. Troškovi reprezentacije iznose Dinar

53.000, ali želim istaći da ovaj iznos nije utrošen potpuno u t

ime, već se iz stvarnih razloga morala s drugih računa pren

jeti na ovaj potonji Din. 40.000. Za pomoć i subvencije bilo j

predvidjeno Din. 12.000, a faktično je utrošeno Din. 16.399. 2

Palestinski Uredi bilo je predvidjeno Din. 27.000, koja je svoi

imala biti doznačena sa strane Egzekutive u Londonu sa sv
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Mirišuća svilena kosa

djeteta, koju tako rado milujemo i

ljubimo. Očuvajte Vašem ljubimcu

ovu svilenu kosu tako dugo, dok

je moguće. Perite ju sa neškodljivim

sredstvom.

Bez traga škodljivih ili oštrih primjesa čisti

Elida»Shampoo pomoću blagog specijalnog

sapuna kosu i kožu glave lagano i temeljito. On

stvara obilnu, jaku pjenu, koja sa svojih milijun

mjehurića sve nepotrebno omota.

Elida»Shampoo daje kosi prekrasan,

zagasit sjaj, te čuva prekrasne naravne

valove.

Upotrebljavatje stoga uvijek od sode prost

ELI DA
SHAM P O O

jugoslav. d. d. Georg Scbicbr, Osiiek. Od:o »RLIDA«.

Pošaljite mi besplatno izvorni omot Elida-Shampoona

Ime:..*

Naslov:

Metnite molim ovaj odrezak u jedan omot, le ga naznačite Kat> tiskanicu



tom od 100 funti. Budući da sa strane egzekutive nijesmo taj
iznos dobili, izdano je u to ime toliko, koliko je bilo najpotre-
bnije- Na račun doprinosa primili smo Din. 90,397, a račun ka-

mata iskazuje mali saldo od Din. 93.

Sve stavke uzete zajedno daju rezultat da postoji teoret-

ski manjak od 1 Din 35.000, a kraj toga je uzeto u račun da

stavka »Židov« važi kao aktiva; kako sam već spomenuo,

to nije aktiva
)

pa tu svotu treba pribrojiti gubitku.
Ako zbrojimo stavke, znači da imamo manjak od kojih

Din. 90.000, a odbiv imovinu ostaje Din, 75.000..Vidi se dakle,
da smo u martu o. g. kad smo cijelu stvar Saveznom Odboru

predočili prilično dobro prosudili visini manjka iznosom od
oko Din. 66.000.

Reaisumirajući sve brojke, moramo konstatirati, da

naša situacija nije povoljna, ali da bi mogla biti znatno bolja,
kada bi zaista svaki cijonista ispunjavao sv<ye obveze,

Žeillim da se vratim na još jednu važnu stvar, koju je Sa-
vezni Odbor u martu istaknuo, t, j, da je potrebno da se cijeli
pokret makne sa mrtve točke i podje korak napred. Da se

može udovoljiti ovoji zadaći, koja je i našem službenom glasilu

namijenjena, bilo je t,o moguće tako, da se doprinesu finansi-

jalne žrtve. Želimo li da glasilo ostane na ovoj visini nai kojoj
je danas, te i dalje usavršimo u izgradnji njegovih veza s

Palestinom i Londonom treba dati sredstva, koja su zato po-
trebna. I

Time ću da završim svoj referat, a razumljivo je, da ću |
prigodom generalne debate dati prema zahtjevu za svaku i
pojedinu stavku detaljno razjašnjenje. Molim da se ovaj moj i
referat uzme na znanje i usvoji ovaj ponovni apel, jer su vre- j
mena ozbiljna i nisu nikad bila ozbiljnija nego sada.

Nakon svih referata obavljeni su izborit pojedinih komisija
i to: Keren Jlajesodske, Kcren Kajemetske, budžetske i kandl-

dacione, Odlukom plenuma izabrana je umjesto rezoluotone

permanentna komisija.

U ponedeljak prije podne započela je, nakon Sito je go-

spodin Pollak pročitao izvještaj Nadzornog Odbora, gene-

ralna debata. PrvS je govorio gosp. dr. David A I bal a, koji

se u duljem govoru osvrnuo na gotovo sva važnija pinanija

pokreta u nas, a osim toga govorio i o općim cijonističkim

pitanjima, naročito o problemu kredita za izgradnju Palestine

i o pitanju štednje. Iza njega govorio je gosp. direktor Lav

Ste r n, kioii je ocijenio rad prošloga Saveznoga Odbora te

se detaljnije pozabavio pitanjem rada za Keren Kajemet i

problemom Sarajeva. Prije podne! govorili; su još gg. dr. Marko

Horu i Avram Koe n. Poslije podne nastavljena-je gene-

ralna debata. Prvi je govorio rabin g. dr. Kaufrnann iz Viro-

vitice, koji se naročito osvrnuo na pitanje Kninske koloniza-

cije. Iza njega je govorio g. We 11 ma nn o Vojvodini, pa gg.

Sch\ve i g e r, Joel Rosenberger, David Alkalaj,
dr. Cvi Rothmiiller, David Spdtzer i na kraju dr.

Aleksandar Lic h t, koji je u jednom dijelu svojega govora

ocijenio rad Saveznoga Odbora i diskntovao neka pitanja na-

četa u debati a u drugom ukazao smjernice rada za buduću

godinu. Gotovo svi su govornici .pohvalit uspjeh KKL

i KH u prošloj godini ,j izrekli svoje mišljen e o pitanju Sara-

jeva. Nakon što je g. dr. Beno S t e i n kao predsjednik Rad-

• noga Odbora u završnoj riječi odgovorio na zamjerke i pitanja

iz generalne debate, stavljen je na glasanje prijedlog o raz-

rješnici Sa veznome Odboru, .kota je podijeljena jednoglasno.

Iza toga uzeo je riječ član i delegat Egzekutive Svjetske Cijo-

nističke Organizacije g. Rosenbliith i u veoma sažetom

govoru sumajno replicirao na predmet debate i osvijetlio
važna pitanja pokreta i kolonizacije.

U utorak prije podne radile su komisije sve do 10 sati,

| a iza toga nastavljen je rad plenuma. Q. dr. Salom Fre i-

, ber g e r referirao je o kulturnim pitanjima, a g. dr. R ot h-
*

mii 11 e r o omladinskom pokretu. Q. Sabetai Le vi ravnatelj

jevre-jske osnovne škole u Beogradu održao je na hebrejskom

i; jeziku koreferat o hebreizacijk Q. dr. Licht održao je referat

| o jugoslavenskom halučkom naselju u Erec J sraelu. toga

| održao ie g. R o sen b 1 ii t h govor, kojim je nastavio svoje

razlaganje od dan prije.

PcsMje podne cdržala je gospojica Jula Weiner referat

10 ženi u cijonistiokcm pokretu. Iza nje govorio je g. R cimer

«ćo važnosti štampe za propagovanje pokreta.

Pođveče pojedine su komisije iznijele plenumu svoi'e prije- (
■ dloge. Odulja dskusifa vodila, se oko prijed oga o übiranju

f prinosa za Savez, gdje su konkurisali prijedlozi g. Davida

■Spitzera i beogradske delegacije. Vijeće je usvojilo bgpgradski

prijedlog na osnovi kojega je t sačinjen nacrt budžeta, koji je :

t iza toga prihvaćen po Vijeću. Rezolucije Vijeća, i komisija j
[■donosimo na drugom mjestu u ovome broju.

11 Detaljnije nastavak iz vješta a donijet ćemo u narednom }

Odluke Vijeća Saveza Cijonista
održanog u Zagrebu dne 17

,
18. i 19. oktobra i926

Novo vodstvo

Na pri edlog kandidacijone komisije Vijeće je jednoglasno
izabraloi ovaj

Savezni odbor

Predsjednik; Dr. David Alka 1 a j, Beograd,
Članovi: gg.: dr, Juljie Doha n y, (Karlsdorf), dr.

Morio Lev i, Sarajevo, dr. Aleksandar Lic h t, Zagreb; dr.

Fridrich Pops, Beograd.
Dr. Marko Hor n, dr. Beno Ste i

n, Drago Ste i-

ner, dr, Oskar Spieg 1 e r, Egon Po 11 ak„ ing. Oto

Rechnitzer, Dlana R o m ano, Vukoslav Njemirovski
i Jula Wei n e r svi iz Zagreba, nadalje dr. David Alba 1 a,

Laza Avra m o v ić, Avram K o e a i dr. Solomon A1kal a j
iz Beograda; ing. Ljudevit Freundlich, Osijek; dr. Nikola

Tolna u e r, Osijek; Hugo Adler, Požega, Vilko Or n-

stein, Vinkovci, Aleksa Steiner, Vukovar, dr. Malija
Sa. 11 le

r, Novi Sad, Vilim Lock e r, Novi Sad, nadrabin dr,

Herman Schweiger
|

Senta, rabin Šabetaj Djaen, Bitolj,
dr. Borivoje Bera h

a, Niš, Moša Ma sijah, Skopljc, Hans

Hochsinger, Kairo.

Za zamjenike birana su ova gospoda; Moša Beraha
Niš, dr. Pinkas Ke 11 er, Bačka Topola, Filip Reiner, Kar.
lovac, dr. McSa Gjera s s i, Bitolj, Leon Lević Skoplje
Rezervirana

su dva mjesta; za predstavnika Saveza Žid. Omi

Udruženja i Okruga Svjetskoga Saveza »Makkabi« za Kralja!
vinu SHS.

Nadzorni Odbor:

Gg. David Mevorah, Beograd, Izrael Mevo r ah,
Zagreb, dr. Žiga Neumann, Zagreb, Ferdo Schwarz,
Zagreb, Emil Vi g, Novi Sad.

U Savezni Sud

izabralo je Vijeće jednoglasnoi ovu gg.:

dr, Hugo Bauer, Zagreb, dr. Isak Eške na z i Beo-

grad, Bela Friedmann, Osijek, dr, Hugo Ko n, Zagreb, dr.

Drago Rcsenberg, Zagreb.

Zamjenicima izabrana su gg.; dr. Gustav Heinr i c h,

Richard Herzer, Zagreb, Julije K6n i g, Zagreb, Aleksa

K i e in, Novi Sad, Kalman L eb 1, Beograd,

Rczoluc i je
POVJERENJE EGZEKUTIVI.

S: vezno Vijeće cijeneći rad Egzci. utive

Svjetske Cijonlstička Organizacije, naro'čho napore

oke organ zatornoga učvrićvanja i oko Enancijsivcga

jačanja cbnovnili fondova, odobrrva pedjedno po': i-

ć:i metcd njezina rada, napose ; nastojanje za proš'-

renjem Jevvish Agency, uvjereno, da pri tome ae će

biti učinjeno ništa, što bi bilo na štelu cijon stičke nd-

sl i svijes i.

S. V. naročito izriče puno povjerenje predsje-
dniku Svjetske Ci’. Qrg. dr. Haj tuu VV e! z m a nn u

sa bagodarnošću za njegove nečovječne napore i sa

priznanjem za njegov politički trk: prema manđa-

farnoj viasti.

KEREN KAJEMET LEJISRAEL,

1. S. V. saslušavši izvještaj svoje kom sije za

Keren Kajemet odobrava rad jugoslavenskoga

povjereništva KKL-a u prošloj godini izričući punu

zahvalnost svima povjerenicima i suradnicima, a na-

ročito kom s,Si KKL, sekretaru dr. Singaru i cd'elu

t
za škrab'ce pod vodstvom gdje Hilde dr. S’ng:ra.

2. Na pragu ? u b i 1 a r n e godina Keren K-’j ;-

meta S. V. usvaja apel Hsnha'e KKL, da se njegova

25-gcdišii ’ca prcsiavi udvostručenim nap o-

rima n sab’ranju sredstva za Geuat-hasrec j po-

zivlje sve sarsdniUe KKL-a; neka se već sad spremt

za sustavno provodjenje ove uvećsne akc je pa da

stvar; ju stalne i pouzdane esnove za sprcvodjenje

budućega sah rnog rada.

KEREN HA.IESOD.

1. S. V. uzima
na znanje izvještaj svoje komisje

za Keren H a j e s o d, da je pronašla cjelokupni rad

Kiiratcr'js u potpunome redu, te pcdreljuje Kur a-

tor i j u na csnovu podnesenoga izvještaja razrje-

šnicu. S. V. zahvaljuje naročito gavnome

kuratorn g. Laz! Avramoviću na predanom i

nožrivcvncm r®du, koji Je postavio zdrave osnove

budućemu uspješnom radu za KH u našoj Kraljevini.

Sa zr dovoljstvom kcnstatuje S. V., da su pri'ozl za

KH u prošloj godini premaši'! priloge ranlih godina.

2. U spoznaji, da potrebe Erec ! Jisraefa, a naro-

di sadašnja ekonomska kriza, trrže zasebnu hitnu

akc ju za udvostručenje dohodaka KH, apeluje

S. V. na sve ,|evre:
e ove Kraljev ne, a napose na cio-

niste, nek" prinesu puni maas e r.

3. S. V. u c'lju pojačavanja i r. zgran'avanja rada

zs KH r zriče že ju, da se Kura.crij KH proširi

u askom lic izvan Kuratorija.

U Zagrebu, dne 30. sepiembna 1926.

Savez Cijon i s t a u K r>a Ij e v n:S. H. S.: *

D. Spitzer, s. r. E. Pc"ak, s. r.

Pregledano i u redu pronadjeno:

J. Cohen. v. r. Dr. Neumann, v, r. V. Neubrumi, v. r. David A. Alkalay, v. r.

Savez C i jon ista u Kraljevini S. H. S.:

E. Pollak, s. r. D. Spitzer, s. r.
-

••
j

Pregleda'no i u redu pronadjeno: e

J. Cohen, v. r. Dr. Neumann, v. r. V. Neubrunm, v. r. David A. Alkalf.y. v. r.

Bilanca Saveza Cijonista sastavljena dne 30. septembra 1926.

Račun gubitka i dobitka dne 30- septembra 1926.
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Aktiva

Rn blagajne
....

10.190.32

Rn namešt_.'a
....

15.000. —

Dužnici
.....

94.549.56

119.739.88

Ine 30- septembra 1926. Gubitak

Rn najamnine .
....

17.403.72

Rn upr_vn li .troškova
....

17.299.32

Rn agitacijo i retirezentacCe
.

53.567.60

Rn pača
.

13.694.25

Rn ■poštarine 3.908.50

Rn pripomoći i subvencija 16.339 —

Rn palestinskog ureda 4S9426

127.103.65

Dobitak Račun gubitka i dobitka

Rn kamata
.

.
. ...

953.72

Rn prirccsa 90.357.—

manjak 35.792.93

1

127.103.65

U Zagrebu, dne 30. septembra 1926.

Pasiva

Vjerovnici
.

31.521.25

Rn kolonije .

Rn lifiovinie , 50.973.45

73.038.11

odtriv manjak
.

'

35.792.93 15.180.52

119.739.88

NAJNOVIJE

..mu ii j

patentni gum

i*

Promenljiv za svat. o odij

Šivanje 'gumbi n : je više po-

trebno. trganje sa korijenom

i oštečivanje d 1 jelova suk'a

je isključeno

Dobiva se u svim strukcvnim trgovinama

Giiieraln « zastupao za Jugoslavi u:

~HOIIIIR&
(<

Zegreb, r reduvićtv a l>3



A0 medju sefardima.

S. V. s punim shvatanjem prati nastojanje vo-

dećih lica sefardskoga elementa u našemu na-

rodu oko nacionalnoga i politički cijon. osvještavanja

Sefarada, uvjereno, da će oni, imajući u vidu jedin-

stvo naroda, privesti cijonističkpj misli i cijonističko-

me stvaranju ovaj dragocjeni, a dojako organizator-

no nedovo'jno obuhvaćeni dio našega naroda. Pri to-

me se samo sobom razumije, da Savez Cijonista kao

sastavni dio Svjetske Cijonističke Organizacije u ci-

jcnističko-organizatornom pogledu kao i dosad ima

da ostane zajednička cijonistička organizacija svih

Jevreja naše Kraljevine.

JUGOSLAVENSKO HALUCKO NASELJE.

S. V. daje oduška svojoj velikoj radosti, što su

najzad naši halucim smješteni na jugoslavenskoj

farmi. Time se izvrši’a vruća želja, nesamo njiho-

va, već i Jevreja Jugoslavije, jer ie tim mošavora

dat trajan zalog veze srdaca izmedju jugoslavenskoga

Jevrejstva i Erec Jisraeia. Ša'jući našim sinovima,

p/onirima obnove Erec Jisraeia, pozdrave svih Je-

vreja Jugoslavije, S. V. pouzdano očekuje, đa će se u

najkraće vrijeme nasmoći sredstva, što su još potre-

bna za potpunu opremu farme, za napredak i za

evjet; nje njeno.

S. V. je uvjereno, da će značajna činjenica osni-

vanja našega mošava dat] podslreka halučkome

pokretu u nas.

CIJONISTIČKA ODGOJA.

1. Imajući u vidu, da samo intenzivno nacional-

no i cijonističko vaspitanje može da stvara stalan

kađer ustrajnih radenika za Erec Jisrael i za galut,

S. V. ponova ukazuje na potrebu, da se pored orga-

nizacionih i financijskih dužnosti svaka cijonistička

stanica u uskoj saradnji s omladinom posveti u jedna-

koj mjeri kulturnome radu.

2. S. V. poziva cijoniste, neka u mjestima, gdje

ima jevrejskih škola, porade o tom, da se na

njima namjesti uč.te'j hebrejskoga jezika, a gdje tih

škoia nema, da vjeroispovjedne opšline podržavaju

stalne kurzeve za hebrejski jezik. Pozivaju se M.

C. O,, neka i same organizuju osnivanje i podržava-

nje hebrejskih kurzeva.

3. S. V. nalaže sVlma M. C. O., da u svom mje-

stu osnuju jevrejsku biblioteku.

jŠEKEL.

1. S. V. poziva sve ,eke!ske povjerenike, neka

u cilju udvostručenja broja šekalim ulo-

že najveći trud u sabiranje šekelskoga prinosa, kako

bi broj šekalim bio zaista vjerna slika brojčane jako-

sti cionističke organizacije u našoj Kraljevini, te ka-

ko bi Savez bio dostojno zastupljen na Kongresu Svj.

C:j. Org. i mogao uzeti učešća u svim odborima, u

koje je preloženo težište kongresnoga rada.

2. Vršeći nalog Egzekutive Svjetske Cijonist čke

Organizacije odredjuje S. V., da se u B a 1 f u r o v o j

nedjelji, od 2.—9. novembra ove godine, sprovede

najžvv ja šeke'ska propaganda i akcija.

3. S. V. sJ.avl>a u dužnost svim imućnijim sumi-

šjenicima, da omoguće namicanje propisanoga konti-

genta od 300 zlatnih šekela, računajući z’atni

šekel po jednu funtu.

DISCIPLINA U ORGANIZACIJI.

S. V. žali nedostatak discipline kod

velikoga dijela M. C. O. Uspjeh cijonističkoga rada

organizatorno je zavisan o priznanju i poštivanju au-

toriteta, postavljenih po statutu Svj. Cijon.Org. Hotično

ignorisanje toga autoriteta dokazom je nedovoljne

cionističke svijesti. Saslušavši diskusiju o tim poja-

vama, naročito o prilikama u Sarajevu, i proučivši

pređlog Sav. Odbora po tome pitanju, S. V. odlu-

čuje:

1, Nalaže se Saveznome Odboru, da pozove vod-

stvo M. C. O. u Sarajevu, neka do kraja mjeseca ok-

tobra ove godine preda ostavku i neka o tome izvi-

jesti R. O.

2. Poslije toga će u svakom slučaju R. O. postu-

piti shodno točci 14. § 18.

ORGANIZACIJA CIJOMSTICKIH ŽENA.

S. V. pozdravlja osnivanje zemaljske federacije

Hisjadrut Olamit Lenašim Cijonijoti

stavlja u dužnost cionističkoj javnosti, da medju je-

vrejskim ženama i djevojkama populariše ideju ove

organizacije i da stvarno podupire organizovanje mje-

Isnih
grupa. Kad se ta organizacija stvori. Savez Ci-

jonista podupirat će je po potrebi i novčanim sred-

stvima prema primjeru drugih zemaljskih organiza-

cija.

OMLADINA.

S. V. konstatirajući, da se u omladini jav-

ljam različite struje i skupine, koje žele, đa na svom

putu dodju do ostvarenja cionističkih ciljeva, poziva

sve te dja'ove, neka zajedničkim radom očuvaju je-

dinstvo Saveza Žid. Omi. Udruženja, kako ne bi do-

šao u opasnost skladan i bratski cijonistički rad

omladine.

PROMJENA PRAVILA

Paragraf 18. Pravila Saveza Cijonista u Kraljevini

SHS nadopunjuju se ovom alinejom;

14. Savezni Odbor može u onim mjestima, gdje

ne postoji MCO postaviti svoje povjereništvo od 3 lica,

koje će vršiti funkcije M.C.O. Tako isto Sav. Odbor

može u onim mjestima, gdje postojeća M.C.O. ne pokazu-

je dovoljno aktivnosti u svom radu ili radi protivu in-

teresa Cijonisjičke Organizacije, razriješiti upravu M.C.O.

od dužnosti j postaviti svoje povereniš vo. Povereni-

štvo će u sag'.asnosti sa R. O. provesti konstituiranje

M.C.O.

*

Budući da se dugogodižnjd član i bivši potpredsjednik Ra-

dnoga Odbora g, David Spitzer iz naročitih razloga nije

dao birati u S 0., primilo je S. V. ovu rezolluciju:

S. V. cijeneći neobično predani

cijonistički rad g. Davida Spitzer a u R. O. Save-

za Cijonista, žali. alo mu nije, moguće da nastavi ra-

dom u vodstvu Saveza. Svijesno, da mu duguje ve-

liku biagodarnos. za njegov rad, nada se, da će se

iza potrebnoga odmora vratiti u vodjstvo Saveza Ci-

jonista.

REZOLUCIJE KOMISIJE ZA KEREN HAJESOD

odobrene po permanentnom odboru Saveznog Vijeća od 17,

18, i 19. X. 1926,

1. Komisija KH pregledala je knjige Kuratorija KH

i pronašla ih je u potpunome redu, te predlaže SV, da

izvješće toga Kuratorija, koje je pročitano na sjednici

SV od 18. o‘. m. uzme na znanje, a Kuratorija podijeli

ođrešnicui uz izraz biagodarnos ti.

2. SV izriče svoju zahvalnost Kuratoriju KH u

Beogradu, kojemu je uspjelo, da položi valjane temelje

za reorganizaciju rada KH u našoj državi, i da je taj

Kuratorij već prve godine postigao .razmjerno lijepih

uspjeha.

3. Naročitu zaslugu ,bko postignuća (Uspjeha ima

izaslanik Direktorija KH g. prof. Salem Pazi-Goldmann,

koji se nekoliko, mjeseci posvetio radu kod nas, pa ko-

misija KH predlaže, da mu SV izrekne svoju zahvalnost.

4. Komisija KH, nakon što se detaljnim uvidom u

knjige i spise Kuratorija KH uvjerila o velikom opsegu

ličnoga rada i predanosti glavnoga Kurat,ora. g. Laže

Avramovilća, smatra svojom ugodnom djižnožću, da

predloži SV, da se g. Laži Avramoviću izrazi zahvalnost

za ovaj uzoran i požrtvovan rad, i da ga se zamoli
j

da

i dalje posveti svoju dragocjenu saradnju našemu fondu.

5. Skreće se ponovno pažnja, da lje minimum do-

prinosa KH za našu državu ustanovljen po Direktoriju

KH temeljem zaključka XIV, Cij. Kongresa sa Din 500.

po licu godišnje.

6. Predlaže se SV, da kontingent KH za našu dr-

žavu za god. 1926.—27. (5687) saglasno sa zaključkom

Direktorija KH u Londonu ustanovi sa L 5,000.—. Neka

Centralni Kuratorij KH u Beogradu taj kontigent raz-

mjerno podijeli nai pojedina, mjesta i neka se pobrine,

da se sistematskim radom taj kontingent u svakom mje-

stu pribavi u što pravilnijim i jednakim razmacima i

obrocima, jer samo takav rad daje garancije, da će se

kontingent doista postići.

7. Komisija KH konstatuje rado, da su ove godine

prvi puta dale svoje doprinose KH u doličnoj mjeri vjer-

ske općine, od kojih ističe Novi Sad, Suboticu i Zagreb,

a napose Veliku Kikindu, koja se općina, obvezala, da

će svake godine dati maaser (10%) od iznosa svoga

god. budžeta.

8. Stavlja se u zadatak Centralnoga Kuratprija KH,

da se obrati preko Saveza Jevr. Veroisp. OpŠtina i sva-

kim drugim mogućim putem na sve verske opštine u

našoj državi
)

da bi se sve one obvezale, da doprinose

iz svoga budžeta stalno svake godine srazmjernu, a

što ugledniju sumu u korist KH.

9. Obzirom na .različite cijon, novčane akcije treba

nastojati, da one u pojedinim mjestima vremenski ne

dodju u koliziju,

10. Neka SV u
Centralni Kuratorij KH za našu dr-

žavu povrh dosadašnjih lica iz Beograda izabere

a nekoliko lica izvan Beograda. Bila bi naro-

čita dužnost tih lica, da od vremena do vremena po-

mognu rad Kuratorija u takvim mjestima, u kojim bi

njihova saradnja bila poželjna i obećavala uspjeh. Razu-

mije se samo po sebi, da su svi članovi Kuratorija pu-

novažni i imadu jednaka prava i dužnosti, ali članovi

Kuratorija izvan Beograda ne mogu poduzimati nikakove

ristem. akcije niti donositi bilo kakovih odluka bez

prethodnog sporazuma sa Centralnim Kuratorijem KH u

Beogradu.

11. Neka se uvede ustanova Velikog Vijeća KH za

našu državu. Predsjednik svakog mjesnog Kuratorija je
samim tim član Velikog Vijeća. Ti. članovi imadu prava

i dužnosti, dai se obavještavaju o stanju, i radu KH uop-

će, a u našoj državi napose. Oni će primati periodički

pismene ili' štampane izvještaje od Centr. Uprave iz

Beograda. Poželjno je, da se Veliko Vijeće poslije 6

mjeseci pozove na sjednicu, da. se konstatuju dosadašnji
rezultati i da se stvore zaključci o daljnjem radu. Sva-

kako treba uoči ili tokom svakog Saveznoga Vijeća, da

se održi konferencija Velikoga Vijeća.

Komisija konstatuje sa žaljenjem, da još uvijek
ima veliki broj cijonista, koji nijesu ispunili svoju duž-

nost prema KH
f

pa SV poriva sve naše cijoniste, da

svoju dužnost odmah i u punoj mjeri izvrše.

Budžet

IZVJEŠTAJ BUDŽETSKE KOMISIJE.

Budžetna komisija imenovana je po plenumu Saveznog

Vijeća kako slijedi: David Spitzer, Lav Stem, Avram M. Koen,

Egan Pollak, Hugo Adler, David Mevorah, Rudoif Fuchs, Ivo

AlmuK. Na 19. o. mj. u 9 sati prije podne započela je komi-

sija vijećanje uz sudjelovanje slijedećih članova; David Spitzer,

Lav Stern, Avram M. Koen, Fgon Pollak, David Mevorah,

Rudolf Fuchs, a prisustvovao je bez prava glasa organizacioni

referent ing. Oto Rechnftzer, te podnosli svoj referat kako

slijedi:

1. Budžetna komisija pretresajući sve predložene mu

osnove budžeta za godinu 5687. došla je većinom glasova do

zaključka, da preporuči plenumu Saveznog Vijeća na prihvat

buđžetnu osnovu beogradske delegacije, imajući kod toga u

vidu da ova namiruje sve potrebe predviidjene i predložene

budžetnom osnovom Radnog Odbora uz podiedno povišenje

stavke za agitaciju i propagandu od dinara 10.000 na 20.000

kao veoma važan momenat za popularizaciju cijonistiokog po-

kreta, a da kraj toga ne iziskuje povišenje administrativnih'

troškova te na taj način plaćaocima šekela ušitedjuje nepro-

duktivni izdatak od dinara 52.000.— prema budžetu Radnoga

Odbora.

2. Osobito je govorila u prilog prihvatu oivoga načiha za

pokriće administrativnih troškova potrebnih sredstava činje-

nica, da se Egzekutiva u Londonu konačno prilagodila oprav-

danim zahtjevima različitih zemaljskih organizacija, da u bu-

duće provodi šekelsku akciju na početku budžetarne godine,

a ne kao što je to bio do sada uvijek slučaj svršetkom dotične

godine. Time će Savezu Cijonista t. j. Radnom Odboru biti

osigurana sredstva za vodienje frnancijalnog gospodarstva Sa-

veza, već od početka nove budžetarne godine, te ne će biti

potrebno, da se čine pozajmice.

3. Da unatoč tome ne bi došlo opet do vrlo nezgodnog

i za Radni Odbor neugodnog i nepriličnog stanja osobito

u prvoj godini nove provedbe šekeiske akcije, t. 3. da ne

mora opet čekati eventualno dulje vremena đo stignuća prvih

prihoda šekeiske akcije, ffmade se staviti u dužnost MCO, da

doznači odmah stanovitu svotu na račun saveznih doprinosa

na osnovu đosadanjih kontlingentiranja.

4. Dosadan!! manjak Saveza Cijonista prouzročen dobrim

dijelom nepovoljnim finansijskim stanjem službenog glasila »Ži-

dov« imade se stoga aktivnom saradnjom svih MCO namiriti

posebnom akcijom za »Židov«, a prvenstveno od svih njegoviih

pretplatnika i čitaoca 31 od dobrovoljnih prinosa.

5. U sm slu izvoda referenta za ha/učku farmu g. đra. A.

Lichta budžetna komisija našla je ispravnim ii nužnim, da na-

dalje predloži plenumu Saveznog Vijeća na prihvat izvanredni

prinos od dinara 200.000 za namirenje neophodnih potreba

naše jugoslavenske halučke farme, ostvarene vel'kim trudom

(i naporom svih kod toga sudjelujućih faktora, a namaknuče

ove svote bit će ponovni i najrječitiji dokaz iskrene Uubavi

i odanosti za uzvišenu i svetu našu stvar za obnovu naše na-

rodne domaje Erec Jisraela.

Komentar budžetu SaTeza Cijonista u Kraljevini SHS za

godinu 5687.

1. Savezni budžet bazira na Saveznim priniOsima, koje

ima dai plati svaki cijonista u zemlji uz šekel i to po skali ođ

Din. 35, i dinara 5 plus dinara 15, za sam šekel. Taj Savezni

prinos plaćaju glave porodice i imućnija lica po
dinara 35, a

svi ostali po dinara 5. Ukupan iznos Saveznoga) prinosa ima

se kontingentirati MCO u granicama njihove jačine, po njiho-

voj djonističkoj svijesti i ekonomskoj snazi.

2. »Židov« se imadc popularisati svim sredstvima u mnogo

većem stilu nego do sada a naročito u krajevima gdje se čita

hrvatski. Dok se financijsko stanje ne popravi, »Židov« ima da

izlazi u dosadanjem smanjenom obujmu. Iznosom od Dio.

30.000 Savez će subvencijonirati »Židov« u ovoj godini, a za

BUDŽET,

Broj 43. »ŽIDOV« 9

Predloženi budžet na osnovu gornjih izvoda prema tome

glasi;

I. Prihodi;

1. Savezni prinosi uz šekel 3000X 35 dinara 105.000—

2. Savezni prinosi uz šekel 5000X5
»»

25.000.—

3. Posebne akcije •» 65.680 —

4. Prinos Egzekutive za šekelsku akciju „
12.000 —

5. Prinos Keren Hajesoda za Hahšaru 99
27.000.—

Dinara 234.680 —

2. Rashodi:

!. Činovnici Dinara 52.000.—

2. Služitelji „ 6.500 —

3. Poštarina 99
3.000 —

4. Štampane stvari 99
5.000 —

5. Telefon 99
400.—

6. Tecivarina IV. razreda 400.—

Okružna blagajna i Merkur 1.200 —

99 1.600.—

7. Stanarima 99
24.180.—

8. Ogrjev i osvjetljenje !»
2.000 —

9. Agitacija i propaganda »»
20.000.—

10. Subvencije:

Haaviv 4.000 —

Hanoar 5.000—

SŽOU 6.600.—

»Žlidov« 30.000—

»»
45.600.—

11. Kulturne potrebe

Čitanka 3.000 —

Arhiv 1.000—

Različito 1.000.— 99 5.000 —

12. Palestinski ured 7.000.-*

Hahšara 20.000.— 99
27.000 —

13. Trošak šekelske akcije 99
12.000 —

14. Zlatni šekeli 100.— L **
27.500.—

15. Nepredvidivo *�
2.900.—

Dinara 234.680.—

GJURO DETEL, ZAGREB
SLIKAR NAPISA I GRBOVA

Prije Marovska 7. Sada Marr vska 18.



P(oknće deficita iz prošlih godina ima se provesti posebna ak-

cija prvenstveno od’ svih njegovih pretplatnika i čitaoca te do-

brovoljnih prinosa saradnjom svih MCO.

3. Haaviv imade se popularisati direktno u ijevrejskim
Osnovnim školama pre/ko vjeroučitelja a uz preporuku Saveza

općina. Za siromašnu djecu imaju se sa strane jevretjskih op-

ćina otkupiti potrebni brojevi, a o tome se imaju starati MCO

i omladinska udruženja svakoga, mjesta. Iznos.om od Din. 4000

Savez će subvencijonirati »Haaviv«.

4. Kulturni rad u hebreizacri ima se provoditi u svima

MCO kaoi njena najvažnija zadaća. Svaka MCO ima izdržavati

kurseve i plaćati učitelja iz svojih sredstava uz obilnu surad-

nju i pomoć jevrejskih općina. O tome se ima kod Saveza je-
vrejskih općina učiniti potrebni korak. Za kulturne potrebe
Saveza, odobrava se svota od dinara 5000.

5. Omladinski Savez uživat će i nadalje materijalnu go-

dišnju subvenciju od dinara 6.600 te treba da nastoji da svi

cenitn u zemlji imaju uticaja i postignu onaj omladinski raz-

vitak, koji su jači centri već dosada postigli,

6. Agitacija i propaganda spada u najglavniji zadatak Sa-

veza te se svot od dinara 10.000 povećava na dinara 20.000,

a imade se razdijeliti prvenstveno na jače MCO ka,o Zagreb,
Beograd, Sarajevo, Novi Sad, i Skaplje, kako bi isti u svojim
oblasnim krajevima mogli djelovati. Time je prenesen dio dje-
lokruga i dužnosti Radnoga Odbora na neke važne MCO koje

prema tome takodfer spose odgovarajući dio odgovornosti za

moralan i materijalan uspjeh.

7. Pored, prihoda na bazi Saveznih prinosa uvadja se

novi izvor prihoda od priredaba MCO. Svaka MCO obavezna

je da u zimskoj sezoni, a da to ne bude u koliziji s priredbama

KKL, učim jednu priredbu
j

koncerat ili tome slićn,o propa-

gandne cijonistićke sadržtine sa koje se materijalni prinos ima

najvećim dijelom pripasti Savezu. Iznos kroji se ima od tih prire- j
daha MCO u cijeloj zemlji postići jeste dinara 65.680. Odnos- !
ne točne odredbe imadu se MCO u što kraćem roku javiti. i

8. Savezni prinos i šekel 1 bazira na cifri od 8000 šeka- ;
Hm, Od toga 3000

po dinara 35, a 5000 po dinara 5. Kontingen- '
tiranje potrebne sume na ime Saveznog prinosa uz šekel od ;
dinara 13.000 ima eiti na dosadan oj bazi. Prihod od priredaba

ima se takodjer kcntingentirati unaprijed i zadužiti svaki. MCO i

posebno. Radni odbor im® zadatak da za ove priredbe MCO i
dinara 130.000 ima hiti na dosadanjcj bazi. Prihod od priredaba j
ba kako bi i sa propagandne strane imale ove priredbe po.vo- |
Ijan rezultat.

Konstituirajuća sjednica saveznoga

odbora

izabranoga dne 19. oktobra 1926.

Nakon završetka zasijecanja Saveznoga Vijeća sastao se

novo izabrani Odbor u dvorani »Makabijeva Doma« na konsti-

tuirajuću sjednicu. Predsjednik g. dr. David Alkalaj pozdra-
vio je sakupi ijene članove, a zatim se prešlo na samo konsti-

tuiranje. Tajnicima su izabrani gg. Drago Steiner i inž. Oto

Rechnitzei blagajnikom g. Egcn Po 11ak, vodjcnje Pa-

lestinskoga. Ureda povjereno je g. Vukcslavu Njemirov-

skome. Potpredsjednicima izabrana su gg. dr. Julije D oha-

ny, dr. Moric Levi, dr. Aleksandar Lic h t i dir. Fridrih

Pop s. Predsjednik Radnoga Odecra prema tome je g. dr.

Aleksandar Lic h t, kao potpredsjednik, koji stanuje u sjedi-

štu Radnoga Odbora.

Radnome Odboru dana je ovlast da kooptira zamjenika

blagajnika i predstavnike Saveza; Židovskih Omladinskih Udru-

ženja i Okruga Svjetskoga Saveza »Makabi«.

Jednako je Radnome Odboru dano ovlaštenje da ime-

nuje Redakcioni Odbor službenog glasila »Židov«.

Izabrana je ponovno. prošlogođSšnjai Centralna

Oprava Keren Haijesoda za Jugoslaviju, kojoj je pred-

sjednik g. Laza Avramović. Prema tome su njenim čla-

novima gg. d!r. David Alkalaj, dr. David Alabala, dr.

Solomon J. A1 kal a j i Avram Koe n. Upravi je dana ovlast

da prema potrebi kooptira dalje članove naročito iz Beograda.

Predsjedništv* n j za Keren Kaj e-

met Lejisrael *orjeren,o je g. dr Oskaru Spiegleru, e

Radni je Odbor nvlašten da nominira ostale članove.

Savezni Odbor ovlastio je R?dni Odbor, da postupi od-

mah u smislu zaključaka Saveznoga Vijeća po pitanju Sarajeva.

SVIM MJESNIM CIJONISTIČKIM

ORGANIZACIJAMA!

Obzirom
na šekelsku godinu 5687 stvorio je

Akcijoni Odbor Cijonističke Organizacije slijedeći

zaključak:

»Šekclska godina 5687. počinje 16. okiobra 1926.
i traje do 31. maja 1927. Raspačavanje šckalim ima

da se vrši kao neprestani cijonistički rad sistemat-

ski kroz čitavu godinu.

Tjedan, u koji pada 2. novembar, proglašuje se

šekalskim tjednom u kome se mora šekel raspača-

vati u masama i na ini osobito pojačani način rada.

Sv; Savezi i svi cijoniste treba da se toga tjedna

stave u službu šckclske akcije«.

Dostavljamo svima mjesnim organizacijama

ovaj zaključak, te za njegovu provedbu odredjujemo
slijedeće;

1. Sve mjesne organizacije treba da svečano

j proslave devetu godišnjicu Palfourove deklaracije, i

1 sve priredile, koje će se upriličiti na taj dan, treba

, da se upotrijebe na korist i propagandu šekelske

i akcije.

2. U nedjelju 7. novembra (Roš-Hodeš) Kislev

treba svaka mjesna organizacija da održi svečanu

šekelsku skupštinu na kojoj će se govoriti o važno-

sti šekela. Svi prisutni neka uplate šekel, da bi se

akcija provela u masama.

3. Sav aparat i svi članovi mjesne organizacije
treba da se u tjednu od 7. novembra stave u 1 službu
šekelske akcije, da podja od kuće do kuće, kako bi

svaki Židov i Židovka uplatili šekel.

4. Uz svaki šekel uplaćuje se i doprinos za Sa-

vez Cijonista, te se za übiranje istoga izdaje po-

sebna uputa. Bez Saveznog doprinosa ne može se,

dosljedno zaključku Saveznog’Vijeća, izdati nijedan
šekel.

5. Šckelska akcija ima da se nastavi i dalje, te

se u tu svrhu treba pridržavati uputa Zemaljske še-

kelske Komisije.

6. Do konca mjeseca novembra treba o stanju
šckclske akcije izvjestiti Radni Odbor Saveza Cij •-

ništa i Zemaljsku Šekelsku Komisiju. Istovremeno
treba doznačiti übrane iznose za šekel i za saveznu

doprinos. M. C. O. moraju imati na umu da se šc-

kclom izdržava Egzekutiva u Londonu, a doprino-

som Savez Cijon sta
, pa obe ove institucije ne mogu

ni najkraće vrijeme da ostanu: bez sredstava.

Nadamo se da ćete šekelsku akciju 5687 zdušno

i valjano provesti. O dobro provedenoj šekelskoj
akciji ovisi jakost i ugled cijo u v . organizacije.
Naša parola je za ovu godinu aUOO *ekalim. Uspjeh

ovoga broja ovisi o mjesnim grupama, .

budu li one

izvršile svoju dužnost prema Savezu Cijonista,
izvršit će Savez ono, sto od njega očekuje čitava

cijonistička organizacija.

Radni odbor Saveza Cijonista.

Zem vm Šekelska komisija Saveza Cijonista.

Upute

ZA PROVEDBU ŠEKELSKE AKCIJE.

Cijena je š.-kaiu Dm 15.

2 Uz šekel ima se übirati i doprinos za Savez koji prema

zaključku Saveznog Vijeća' .od 19. oktobra 1926. iznosa Din.

35, i Din. 5.

3. Doprinos od Din, 35 uplaćivati će svi oni, koji su

dosada uplaćivali doprinos za Savez u iznosu ,ođ Din. 30.

4. Mane imućni članovi Mjesnih organizacija), uplaćivati
će u svrhu doprinosa Din. 5.; ovaj doprinos uplaćuju i omla-

dinci, ako ne mogu da plate Din. 35.

5. Prema tome ne može se nikome od sada dati samo

šekel za Din. 15., već svatko uz šekel ima da plati iznos od

Din. 35. resp. Din. 5., dakle se od svakoga plaćaoca šekeLa

ima da übere svota od Din. 50. do Din. 20.

6. Svi raspačavatelji šekalim treba da se na ovo upo-
zore, Od njih ovisi hoće li pojedinac uz 15 Din, za šeked upla-
titi Din. 35.. ili Din. 5. za Savez. Om treba da znadu dobro

oojeniti, kome se može pustiti da plati doprinos od Din. 5. za

Savez.

7. Ove upute treba svi povjerenici da se str.ogo drže.

Radni Odbor Saveza Cijonista

Zemaljska šekelska Komisija
/ Saveza Cijonista.

Londonska konferencija za
gosp. jačanje žid. narodne

domaje

London 15. oktobra. (ITA). Konferencija koja je (r ,
bala da vijeća o sredstvima gospodarskoga jačanja židovske
narodne doma;e u Palestini završena je. Konferenciji su pr ; SIJ
strovale vodeće židovske ličnosti iz različitih zemalja. Don

e

šeni su veoma važni zaključci.

Konferencija nije još u nedjelju prije podne bila potpj,
na, jer neki učesnici nijesu mogli zbog velike bure u Kanala
da blagovremeno stignu. Direktor Oskar Wasser

m a n
r'

bio je medjuto zapriječen konferencijom njemačkih i engleska
industrijalaca

)
tako da su na prvoj sjednici održani tek

zdraivni govori i uvodni referati. Izabrane
su dvije komisije

da spreme sav materijal. Komisije su do ponedjeljka u glaV
.

nome svršile svoj rad, pa se u ponedjeljak moglo odmah preći

na raspravu konkretnih pitanja.

Sjednica je započela pred mnogobrojnim učesnicima pod

predsjedništvom Sir Herberta Samu e 1 a, koji je veoma

oštrim crtama ocrtao današnju situaciju Palestine i njen put.
Već je u prvoj sjednici živo učestvovao u raspravama g. Leon
B 1 u m socijalistički vodjai iz Pariza. Jednako se istaknuo* pred-

sjednik njemačkoga Keren Hajesodla Direktor Wass
e r-

man n, pa gospoda dr. E. Ka h n iz Frankfurta, dr. E, L.

Vi sse r, član Vrhovnog Medjunarodnog Sudišta u Haaga,
predsjednik nizozemskoga Keren Hajesoda, koji su pokazali
odlično poznavanje palestinskih problema.

James de Rothschild govorio je o pitan ima dnevno-

ga reda, te je velikim poznavanjem palestinskih gospodarskih

pitanja mnogo pridonio rješavanju važnih tačaka.. Dr, Ru p-

pin razložio je mnoge prijedloge. Nadalje su sudjelovali u

diskusiji gospoda Novomey s k i, dr. Feiw e 1, dr. Ha !-

pc r n pa talijanski finansajeri senator Della Torre i g,
Adler iz Milana. Osim ovih učestvovali su na konferenciji
gospoda Nassatisin, Naiditsch, Joseph Covven pa

dr, Eđer i gosp. Fe!ix Rosen b 1 ii th, kao članovi Egzeku-
tive, dr. Kastelianskd, kao savjetnik Egzekutive za gos-
podarska pitanja te L. Hermann za Keren Hajesod. Bilje-
žnici na konferenciji bili su J, L. Coh en, docent za, nacio-

nalnu ekonomiju na sveučilištu u Cambridgeu, i Israel Ce-

he n, sekretar Ci;omističke Egzekutive.

ZAKLJUČCI KONFERENCIJE*

Propalestinska gospodarska kcnferenci a, koja je zavr-

šena 13. oktobra' đonijela je ove zaključke;

I. Keren Hayessod i Keren Kaycmeth.
Obzirom na konkretne činjenice, drži konferencija, da

treba a) najveći do židovskih useljenika /privesti zemljoradnji
i industriji i b) financi'ski treba pomoći znatan postotak use-

ljenika, koji ne raspolažu dostatnim privatnim sredstvima, e da

osnuju, gospodarska i industrijska poduzeća. Keren Hajcsod
će morati još zadugo u većem obimu sudjelovati pri namicanju

najpotrebni ih sredstava za potpomaganje ovih gospodarskih
preduzeća i /pored svojih važnih zadaća/ na socijalnome i ku!-

turno/m.e polju. Osobito treba Keren Hajesoi da stvori pred-
uvjete potpomaganja takovih preduzeća i da sudjeluje pri na-

micanju kredita na gospodarskoj .osnovici.

Konferencija spoznaje! /neosporivu zamašitost stvaranja

zemljoradničkog elementa, te odlučno naglašuje važnost jakog
narodnog zemljišnog Fondiai Keren Kayemetha.

Konferencija spoznaje,, da je bitni preduvjet gospodarskoj

izgradnji židovske narodne domajo povećanje svih vrela obaju

Fondova.

11. Gospodarstvena kolonizacija.

Gospodarska banka.

Konferencija drži, da je u interesu židovske kolonizacije

u Palestini, da se osnu'e Gospodarska banka, koja bi davali

kredite naseljeaicima uzemlji.

Prije no se pristupi .osnutku banke treba odrediti

a) da li se može namaknuti dionički kapital od najmanje
L. šter. 200.000 dijelom pomoću Kerne Hajesoda i drugih ži-

dovskih institucija, a dijelom pomoću bankara, koj ibi bili in-

teresiram u raspačavanju bankinih bonova,

b) postoji Ii mogućnost, da se pomoću bankara rasparaju
izvan zemlje bankini bonovi,

c) postoji li mogućnost da palestinska vlada u vremenu,
koje još treba odrediti dade godimice od svoga budžeta od-

redjenu svotu kao dugoročni zajam.. Takovi bi zajmovi otpri-

like L. st. 200,000 godimice omogućili banci, da ctkraja vodi

svo: e poslove u velikom opsegu, sve ida se bonovi ispočetka
polaganije raspačavaju. Zahtjev na vladu, da Gospodarskoj
banci dade financijalni oslonac, opravdava se činjenicom, da je

višak vladinih prihoda zadnjih godina u glavnom posljedica ži-

dovske imigracije i kolonizacije, gradnja kuća i sćicanje zem-

ljišta po Židovima.

Jednako doprinose židovski stanovnici veliki dio do-

hocima željezničkoga i (poštanskoga odjeljenja. Tako bi si vlada

podupirajući banku i time židovsku kolonizaciju osigurala za

budućnost nove izvore primitaka. Vladi bi se priznala odgova-

rajuća kontrola nad p.oslovanjem banke. Konferenci a otklanja

svaku izjavu o pravu ma kojega drugoga dijela pučanstva na

vladine kredite, jer smatra da ovo ne spada u njen djelokrug.

Porezi,

Konferencija (preporuča Cijeniš tičkoj Organ’zaciji, da

predstavkama na palestinsku vladu nastoji olakšati poreze za

nove zemljoradničke naseljenike.

Oranžerije.

Konferencija drži, da dosadašnji uspjeh na polju sad enja

naranča, opravdava savjet, da kulturu naranča treba što više

pomagati i širiti.
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Najpovoljnije i najbrže ćete kupiti*' odnosno prodati

nekretnine kroz firmu

M. Ilić i P. Cašparac

Agencija za promet nekretninama

Zagreb, Zrinjevac 17. 11. kat. (nad kavanom »Zagreb«)

M, ILIĆ I GAŠPARAC

agencija za promet nekretninama

zadržaje svoje stare poslovne prostorne Petrinjska 3.

Telefon 19—97,

u kojima i nadalje ureduje.

KRZNA

naiveći izbor u svim kvalitetama dc oiju

se kod tvrtke

EMIL HLDHAHH. HiKOlKeva B«CB 1.

Primam fazoniranje mantcla, jackcna i

ostalih krznenih predmeta uz niske cijene.

Pigleiiite golemo tkiidils m ečveze kapr.je.

Cijoniste 53 ftcsotešćii uvjerljivoga razla-

gsnja i reprezintallvnijiin nastupom

mogu dobiti dobro uposknje. Lak posao i dobra

zaslužba. Ponu e pod ~EFCa“ a upravu Ista.



Državno zemljište za naseljenihe.

Konferencija preporuča Cijonisličkaj Organizaciji da ur-

ra
kod palestinske vlade sa svrhom, da se obrazuje odb.or

rješavanje pitanja državnoga zemljišta uz sudjelovanje Ci-

inistifike Organizacije. Taj odbor trebao bi da ispita sav dr-

,vni zemljišni posjed u pogledu njegove upotrebljivosti za

us to naseljen,je po Židovima, kako to ođredjuje mandat nad

alestinomi. Odbor treba da označi sva zemljišna područja,
0 a

bi se mogla upotrijebiti za židovsku kolonizaciju.

111. Industrijski krediti.

Konferencija {odlučno naglauje! (potnebu razvitka indu-

[ri'e pomoću samostalnih industrijskih preduzetnika. Ti pre-

uzetnici treba da se pomažu kreditima, kako Je to uobičajeno

svim zemljama. Krediti, kako se sada u Palestini udjeljuju,

ikako ne zadovoljavaju. Konferencija skreće pažnju Keren

lajesodu, Palestine Corporation u London i Palestine Eco-

omic Corporation u Newyorku, da hi veoma nužno bilo, da se

tvori Jaka kreditna institucija ili .obrazuje posebno odjeljenje

eć postojećih institucija za namicanje kredita industrijalcima.

IV. Plan o zajmu.

Konferencija drži, da Cijonistička Organizacija ne može

ra današnjih okolnosti da digne veliki zajam, Jer nema do-

oljno imetka, koji bi poslužio bazom za takav zajam. Konfe-

enc'ja je uvjerenja, da bi predložena Gospodarska banka

tegla namaknutil potrebne gospodarske kredite. A kredite u

ruge svrhe, u koliko se mogu donekle osigurati, namicat će

1 izdavanjem općenitih bonova ili po različitim postojećim

istitucijama ili takovima, koje Još treba osnovati za speci-
ilne ekonomske svrhe.

Natječaj

Srpsko-Jevrejska Crkvena Opština Eškenaskog
Obreda n Beogradu raspisuje ovim konkurs za mesto

muzikalnog

KANTORA.

Reflektanti na ovo mesto moraju imati zvučan i

prijatan glas, biti sposobni za poučavanje i vodjenje

mešovitog hora, obavijati sve službe: u: hramu po

tradicionalnom običaju i moraju znati bezprekorno

čitati iz tore.

Znanje srpsko-hrvatskog jezika potrebno je; re-

flektanti sa znanjem kog drugog slavenskog jezika

imaju se obvezati, da će u mogućno kratkom vre-

menu, naučiti domaći jezik.

Traži se i opšte obrazovanje, kako bi naime-

novani bio sposoban da pored kantorske dužnosti

vrši pomoćnu službu u opštinskoj kancelariji i u školi

veronauke.

Ponude sa označenjem godina starosti i poro-

dičnog stanja valja poslati do 1. decembra o. g.

Plata će se utvrditi ugovorom. Pristojan stan

osiguran je.

Putni trošak dobivaju samo pozvani.

Predsednik:

Dr. Fried r i ch Pops, advokat.

Beograd, Knez Mihajlov Venac 13.
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PRESELENJA PO ORADU, KAO I IZVAN GRADA

te željeznicom sa Mobelvagonom, dovoz različite robe

i i sa kolodvora, obavija savjesno i uz najjeftinije cijene

tprcmn'štvo

Eliaš i Lah,

vlasnici velikih zračnih skladišta i industrijskih kolosjeka,

ajreb, Nikolićeva ul : ca br. 10, telefon 13-36.

OTIKA BRAUNER

OSKAR FISCHER

zaručeni.

Karlovac Zagreb.

Slušajte RADIO koncerte na SILVERTOVVN apa-
rat'ma. Upotrebljujte samo originalne

ENGLESKE TUDOR akumulatore

Radio Silvertown. Sajnvšte 56. Telefon 23-60.

IEVRE3IH
oženjen bez djece, star

25 godina traži namje-
štanje kao

t za hazana
u većNpro vincijsko mjesto,
r<spoaže izvrsnim te-

norom, pohađao 2-god.
degel-batora u Sarajevu.

Cijen. ponude stati na

M. i). Sarajevo,
poštanski pretinac 337.

Najstarija zagrebačka tvrtka dragulja, zlata, srebra, antikvi-

teta i satova

Josip Cnglsrath

Utemeljena 1850. Telefon interurban 640

preporuča svoje veliko skladište mod. svakovrsnih

prigodnih darova

kao za vjenčanje, barmicva itd. uz poznato solidnu podvorbu

Klej kodeš, Menore, kiduš-čaše na skladištu. Kupuje biserje,

dragulje, staro zlata i srebro, novce, antikvitete itd. uz naj-

bolju cijenu.

HOTEL ROVHL
Vlasnik Milan ĆanaK

ZHfiREB, ILICH BR. 44-40

Udobne sobe, odlična kuhinja
prvorazredna posluga.

Vlastiti autobus za otpremu putnika i

prtljage sa stanice i na stanicu.

Jagurt

r v.

;
}Ogui^

HaauCae;

ZAGRCO

predusreće i liječi poglavito okrečenje žila, bolesti želuca i crijeva,
bubrega, jstara, žuči i mjehura, slabokrvnosi, bljedicu, bezsanicu,

nervoznost lošu probavu, slado.nu bolest i t. d.

Za sušićave je JOGURT vrlo krepka hrana. — Osobito povoljno djeluje

JOGURT kao hranu za djecu, jer ju osvježuje, okrepljnju i jača te pos-
pješuje njihov razvitak.

Pazite na naš zaštitni znak!

Naš JOGURT dostavljamo u kuću počevši jednom bočicom. — Naručbe:

J A J E K S, Zagreb, Jelačićev trg 28.

Dvorište desno, 11. kat, telelon 16 05.

Rrznarija Hl. Radačaj
Gundulićeva ulica br. 8.

Preuzima svu krznenu robu na modernizira-

nje, popravljanje mantela, jackena, boa, mu-

ških kaputa itd. Osim toga uvjek na skladi-

štu ; svakovrsne tu- i inostrane kože, najfini-
je vrsti. Preuzima strojcnje i bojadisanje do-

maće kože. Preko ijeta preuzimsju se krzna

u pohranu.

Drvara Slaveks
Vlaška ul. US - Telefon 8-60

prodaje suho bukovo gorivo drvo

1000 kg. rezano cjepano Din 3čo

1000 kg cjepanice Din 340'—

doslavljeno pred kuću

Naručbe od 500 kg na više dostavljaju se, ispod 500 kg. pro-
daje se na samoj Drvari, te naručitelj imade robu sam otpremiti.

GORIVI M9TEBUOL
la. bukove cjepanice vagonske pošiljke

la. bukove cjepanice na hvatove

Bukova rezana i cjepana drva

Grabrova rezana i cjepana drva

Prvorazredni kameni ugljen

Za prvorazrednu poslugu jamči

S. Hirschla sin

Podolje &r. 9. Telefon br. Z-BZ,

utemeljeno godine 1893.

Muzikalije, Columbia-gramafoni

Colutnbia-Ploče

nabavite najpovolinije u specijalnoj trgovini

muzikalija

Rikard Rosskamp, Zagreb

Strossmajerova ulica 10. Telefon br. 64,

Sve orste KRZHH Soe orste

uz izvanredno niske cijene naći ćete kod

~SISCIA“ D. D. Gundulićeva 4.

Prodaja na veliko i malo. Ogled robe bez obveze kupnje.

~Gaby”
Kitničarija i parfumerija

Zagreb Nikolićeva 11.

PARKETE
ELEKTRIČNA PILANA

Tvornica parketa i industrija drvene

robe d. d. Karlovac.

HRASTOVE I BUKOVE
Tel. poslovnice 35 Tel. tvornice 144

Brzojavni naslov: .PARKETE* Karlovac.

i

TEHNIČKI BUREAU

~TEBIN“
Telef. 27-04 - ZAGREB - Prcradovićeva 18

Stock MICHELIN autoguma. VARTA-TUDOR aku-

mulatori. EISEMANN dijelovi. Zavod za vulka-

niziranje guma. Autopribor i autopotrebštine.

Punjenje i popravak akumulatora. Benzin i ulje.

Na 4 mjesečnu obročnu otplatu

dobijete kod:

RADIO STANDARD K. D
,

ZAGREB
MAROVSKA ULICA 23

sve vrsti radio aparata, detektore, slušalice,
te sav pribor za samogradnju aparata.

NOVOST! Trocijevni aparati sa garantiranim isključenjem stanice Zagreb.

Kompletna montirana stanica samo Dinara 4400'—
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Viasnik: Savez Ojonista u Kraljevini SHS, Zagreb. Ulica 38. I. kat. - Glavni i odgovorni urednik: Julije Rosenberger. Zagreb, Plianova uUca 11. I. kat Za tiskaru oOjjovora.n

Ivan Sebalj, Zagreb, Pertrova ulica broj 4. Tiskara »Merkur« d. «L, Zagreb, Il'ca 35.
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VeliKa pobjeda
f
Adler‘ pisaćeg stroja u Berlinu

Tzmedju 1000 pi». strojeva raznih sustava dobio pX*V U. II Sk (| 1/ 31 d

•«A D MLi JE R4S 111 od. <Ol *7« sa 12.086 udara u 32 minute,

SKladište i UK arla Kee 1 U Za geeb 9 NiKolićovn ulica 12 Telefon broj 20-18.

Dragutin Pernat

građjevni Umar i uvoditelj vodovoda

©

Spncijalna radiona za popravak hladionika, naprava novih šti-

tnika za kotače, svih prevlaka sa aluminijem crnim limom i

sve u to zasjecajuće popravke. Solidna i brza podvorba. Pre-

poruča se moja tt. ZAGREB, Prankopanska ul. 5.

POLIGLOT

ZAGHEB

KAPTOL 20. - - TEL. 10 99.

preuzima vrst

pisaćih radnja i urnnoženja

Prevodi u svim jezicima

Diskrecija zajamčena.

ATELIER ZA SLIKANJE SVIH VRSTI

NAPISA, CIMERA I GRBGUA

6UST/\V KREN

Prije maß' DSKfI Uli. 7.

53d I fßflflKOPflnSKfl 5

uutnanaoniniinHHßnHi!

TRGOVAČKA KUĆA

99
rbe TUi o irk n««

Marovska 5 ZAGREB Telefon 28-13

Veliko skladište erg'es ih i češk h muških j
ženskih štofova, svile, platna, zef ra, pokrivača

sagova kišnih kabanica i ostale m; mf. kt.robe.

Vlastita izradba finog muške g rublja p 0

mjci I NA OTPLATU.

Ui

4

ni'tor kotača

jia 2/6.6, 4/11 6/14 i 8/16 konjskih snaga imade

i mehanička radiona

Gudulić va ulica br. 21. Telefon broj 26-33

Bogato skladište prvorazrednih dvol olica, te svih djelova za

automobile motorkotače i dvokclice. Vlastita i moderno medjeiia

mehanička radiona. Za solidni posao i unrenne cijene jamčim

TRAŽE SE NUSZASTL PN'.CI ZA SVE POKRAJIVE.

IGLA

Zavod za ažur i

p'.iss* e. Vezenje
odjek. Sve vrsti

bjel o g a ru-

blja ruk m i na spe-

cijalnim strojevima
Vezenje mom grama
rubom i strojem, ve-

zenje sa ptrlima. -

Rupice strojnu.
Športski znat ovi

z stave. Uumbi

preris.

Prerađeni 33.

O ptodent
f»3£Sta 3ESB. Z(91»«

odlično čisti i đesufiscira žute i usnu

šupljinu, sp.ečava stvaranje zubnog ka-

menca i da e ugodan miris dahu iz

ustiju U Vašem je dakle interesu, da

svagdje tražite izričito OPIODENT

za zube. Naručuje se kođ:

~RHVE“ Zagreb
JeJačićev trg br. 2.

Bukova drva kao

i svih vrsti uglje-
na ntdjamo uz jef-
tini c jenu i solidnu

pođvorbu

Lbo Holarfć

trg. drva i ugljena

Zagreb,

Faromlinska c. 8.

Telefon 24-54.

I � -itPD festauracija

H. MOHIV

ZAGREB, JELAČIĆEV TRG 19. !.

Menu poćam od 15 din. (v>še vrsti jeln).

Pr'maju se abonenti u i izvan kuće.

Restauracija

A niei*il<a
"

Irenkova ulica br. 3.

Dolje sa cijenama. Cd danas unaprijed sn -

ž. ne cijene za sve poštovane goste abonoma

pu ka ti Dm. 700. svaki dan tijesto. Ob čni

abonoma samo Din. 550.— svaki dan peče-
nje i salata ili varbo; dva puta nedeljno tl-

je-to. Ako želite debiti s< lidnu koštu izvolite

se osvjedočiti. Preporuča se poznati

Jaklbv Prkič, vlasnik

DROGERIJA ,BESHfi“

Mr. phatm. NIKOLA ŽUV ć i drug

Zagprb, Franko;anska ulica ?D

obskrbljena sa svim medcin-

skim, kozmetičkim, tehničkim

i drugim potrebštinama.

Itampilije, društvene znakove, vignete, gravuro

Čekiće, emajlirane ploče, signature izradjuje brzo 1

jeftino Zavod za rezbariju i štampilijc

BREZINA I DRUG, ZAGREB

Frankopanska ulica broj 9. Telefon int, broj t-53.

Oglašujte u

„Židovu"!

Konjskih gunjcva
Vunenih i pamučnih pokrivača, garnitura,

tkanina za pokućtva i zavjese, tvrtke

ASCHER I HOHENBERG

Wien 1., Salzgries broj 3.

Zastupstvo i skladište

J, ASCHER

Zagreb
(

Palmotićeva ul. broj 19A.

Telefon 11—70.

L. PIEROTTIA sa=
liagrftb. KakoTlćeva maJB.«

NfIDQKOPNI SEOnCNKI

f. Sliffer Zagreb
Da matinska 7, tek fon 2-90.

Mehamčka radiona. Montaža automobilske

rasvjete svih sastava. Montaža magneta. Svi

popravci automobilske elektrike. Ak mulatori

za rasvjetu, pogon za autora>vjetu za radic-

telefoniju, za sve postbne svrhe. Popravci
akumulatora. Postaja za punjenje.

HRV. INDUSTRIJA STAKLA

G. Hetral i drugovi

Tv lefon 8. ZAGREB Ilica br. 5.

Palača 1. hrv. štedionice

preporuča:

najfinije porculanske pribore Rosenthal i drugo

t*

pribore od belgijskog kristala. Osim toga drži stalno na zalihi

veliku količinu običnog porculanskog te staklenog sudja za

kuću, hotele, kavane, ljekarne itd.

Veliki izbor umjetničkih figura (rokoko) te raznih vaza od

bijelog i bojenog kristala.

Pr ti v

reumatizma, išiasa

bolesti

želučanih i crijevnih

b lesti

kožnih 1 ženskih

upotrebljava se ljekovita sumporna vođa

VENECIN

Prospekti besplatno. U svakoj ljekarni.

Glavno skladllte za SHS

Cosmochemia k. d. Zagreb,
Raikoga ulica 7a.

mviicv
S

IWOUSTWW KOUfeJTH LANACA f

ZAGREB
CA3CVA UUCAVJC

radjuje tance \
. za industriju,
}poljoprivredu
imornaricu.

®
®

®

S ofa, svile, platna,

stolnjake, ručnike, žep-
ne rubce, čarape, iuka-

vice,čipke,vrpci, gum-

be i svu ostal i
robu

kupujete najjeftinije u

trgov.ni

IROŠ
Il'ca broj 26.

Ujeh. Flcsberger
M. RothmOi er i H. firossman

ZAGREB, IL CA 38

efehhićn

/wma

*Aov4

jeftinopxodoye.
tfžuićiona

tujcvina nmatjJie tffie

I&ft.đfca6eigu
•tag*p6 JCcaJi

staklana

BRAĆA BROS!
ILICU B3 ZAGREB TEUH

Veletrgovina stakla, poiculara

kuhinjskog pribora.

Najjeftinije vreli'za nabavu S'

vsti stakla, po culana, svjet ij

ka, ogledala, okvira, stak en

ploča i razn. g kuhinjskog,
pribora.

NA MALO I VELIX (

Najveći Izbor letvica za ok'»

Vlastita radiona okvira za

slike i ogledala.

Nadgrobni Spomenici
NADGROBNI OBRUBI, GROBNICE

u velikom izboru prekrasno iz-

radje<ii od crnog švedskog gra-

nita, Labradora, Symeta, svih

vrsti mramora kao i domaćeg

trajnog kamena uz najumjerenije
cijene kod

Kiparstvo i klesarstvo

Jaroslav Strecha
ZAGREB

Ilica broj 102.
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